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מצורף מדי 

שבוע למנויי 

חוברת

'כל העלונים'

הגאון רבי אביגדור הלוי נבנצל שליט"א, בשיחה מיוחדת על מרן הגרש"ז אויערבאך זצוק"ל ועל חג הפסח
סַח לַה'" )ויקרא כ"ג, ה'( יִם פֶּ ין הָעַרְבָּ "בֵּ

בפתיחת השיחה, מטבע הדברים, אנו מבקשים לשמוע מתי וכיצד החל 
הקשר המיוחד שלו עם רבו, מרן הגרש"ז אויערבאך זצוק"ל, איך התנהלה 

ה'חברותא' ומה היו סדרי הלימוד?
הגאון שליט"א מוחה נמרצות: "לא היינו חברותא, הוא היה הרב ואני הייתי 

התלמיד!" רק לאחר מכן ניאות לספר השתלשלות הדברים:
"הייתי תלמיד בישיבת 'קול תורה', אליה שלחני אבי מורי הר"ר יצחק ז"ל, 
ושמעתי את שיעוריו. לאחר מכן עברתי עם כמה מחבריי לישיבת פוניבז'. 

כשחזרתי לירושלים, בקשתי ממנו שאלמד עמו, והוא ניאות 
לכך, וזכיתי ללמוד איתו פעמיים בכל שבוע. כך נמשך הדבר 
עד אחרית ימיו ממש. למדנו בעיקר את השיעורים שהוא 
עמד למסור. הוא היה גם מראה לי מכתבים שקיבל עם 
שאלות בהלכה, וביקש שאעבור עליהם. בשנים שערך הגר"י 
נויבירט זצוק"ל את ספרו 'שמירת שבת כהלכתה', הוא הראה 
לי רבים מפסקיו המובאים שם, ובענוותנותו ליבן אותם בפניי. 
גם בשיעורים שמסר בישיבה, היו הרבה דברים ששייכים 
להלכה ולמעשה, ובלימודינו היה מלבן רבות את הפרטים 

להלכתם".
כאן מגלה לנו הגר"א נבנצל שליט"א עוד טפח מענוותנותו: 
"לפני שנים, במלאת ארבעים שנה לקשר המיוחד שזכיתי לו 
בלימודיי עם מרן הגרש"ז זצוק"ל, חשבתי שאולי כעבור 
ארבעים שנה אזכה להבין עומק תורתו, כאותה מימרא של 

רבא ש'לא קאי איניש אדעתיה דרביה עד ארבעין שנין', ועל כן ערכתי סעודה, 
אבל לצערי נוכחתי לדעת, שלמרות זאת אינני יורד לקצה קצהו של עומק 

דעתו וגדלותו בתורה ובהלכה".
ומלבד זאת, הרב השתתף בשיעוריו בישיבה, כתלמיד מן המניין...

"זכורני, כי כשזכיתי להיכנס בפעם הראשונה לשיעורו, הוא הקדים לנו 
בערך בזו הלשון: 'אני גן עדן לבטלנים'... כאומר, לא ארדוף אחריכם ללמדכם 
בכפייה, אלא 'השומע ישמע והחדל ייחדל'. בתקופה שלמדו פרק שני ממסכת 
קידושין, ביקשנו מהרב שימסור חידושיו גם לפרק ג', הוא התנה בכך שנכין 
את הגפ"ת ועל כך יאמר חידושיו, וכשנוכח באחד הימים לראות כי לא באנו 
לשיעור מוכנים, הוכיח אותנו במתק שפתיו, ואמר: 'מה אני צריך לומר לכם 
חידושים? אגיד לכם את הרש"י וזה יהיה עבורכם חידוש...'. זו היתה התוכחה 

שהיה רגיל בה, במילים קצרות ומדודות, אבל לנו הייתה זו תוכחה קשה.

"כן מונח בזיכרוני, שפעם בצעירותי בעודי מדבר עם הרב, צחקתי יותר 
מידי באופן שאינו מכובד דיו, והוכיח אותי ואמר: 'כנראה שהיום סמכת 
גאולה לתפילה...', כי מובא בברכות על רב ברונא, שסמך גאולה לתפילה, 

ולא פסק חוכא מפומיא כל ההוא יומא. כך הוכיח אותנו, חיכו ממתקים.
"כן אספר לכם את אשר העיר כלפיי, בעת שהגיע אבי מורי, זכרונו לברכה, 
לשמוע מפיו אודותיי, בעת שלמדתי בישיבה. קראנו בפרשה 'על כל קרבנך 
תקריב מלח', דהיינו שצריך למלוח כל קרבן העולה למזבח, וכתוב בתוספתא 
דין מחודש: שגם הנודר מלח להקטרה, צריך למלוח את המלח, ככל יתר 
הקרבנות העולים על המזבח, וכוונתו 
הייתה ברורה: גם אם הוא 'מלח' 
)ממולח(, אין בכך כל סתירה לכך 
שיש עדיין מה להמשיך 'למלוח' 

אותו. יש עוד מה להתקדם...".
מה היה מיוחד בדמותו של מרן הגרש"ז, 

שזכה להיות רבן של כל בני הגולה?
"השקיעות שלו בתורה, ומידת 
האמת שהייתה כל הווייתו. כל ימיו 
הוא חיפש רק את האמת, בין אם 
ובין אם היא  היא הייתה לקולא 
הייתה לחומרא, כי כל ימיו חיפש 

רק אמת.
"בד בבד, הוא היה גדול בשלמות 
עבודת המידות. היה מעורר השתאות איך נהג בכבוד כל אדם. פעם כשלמדתי 
עמו, והיה נצרך ללכת לטיפול רפואי בשעה מסוימת, בקשני שאזכיר לו 
בשעה היעודה, וביקש ממני סליחה כמה וכמה פעמים, על כך שהטרחני 

להראות לו על השעה...
"סיפר לי הרב, שפעם היה ויכוח מי מהרבנים יקבל כיבוד לברכת שבע 
ברכות, פנה אליהם הרב ואמר: 'איך ניתן להתווכח על כבוד כשמברכים 

'שהכל ברא לכבודו'?'...
"ידוע שהרב לא יכול היה לשאת שיכתבו עליו את התואר 'פוסק הדור', 
אך אספר לכם מה אמר לי פעם בהקשר לזה: הרי מסופר על רעק"א, שקיבל 
מכתב הפותח במילים: 'לכבוד הגאון האדיר' וכו', וכשהשיב לכותב פתח 
באותם תארים. אחרי זמן פגש השולח את רעק"א, ושאל מדוע פתח כך את 
מכתבו, ענהו רעק"א: 'אני לא יודע, אני רואה שכולם כותבים עלי כך, וחשבתי 

בכדי  מצה  כזית  לאכול  צריך  הסדר  שבליל  הכנסת,  בבית  פעם  דיברתי 
אכילת פרס. שאל אותי יהודי אחד: 'מה יהיה אם יאכל בערך כזית בכדי 

אכילת פרס'... אמרתי לו שישב בערך בגן עדן... 

המשך בעמוד 11 <<<
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מרן הגר"ח קנייבסקי שליט"א, על עוונות שקרים וכפרה

רִים הוּא" )ויקרא כ"ג, כ"ח( פֻּ י יוֹם כִּ "כִּ

• אם יש חשש של גניבה בפדיון, מדוע רבינו נוטל כסף צדקה מיהודים 
המתדפקים על פתחו?

אמר לי רבינו: אבא לא רצה בשום אופן לקחת פדיון, כמו שנהגו אדמו"רים 
זי"ע לקחת, וסבר שזו גזילה ממש, "כי הם נותנים כי חושבים שברכותיי יש 

בהן משהו, ואני יודע את האמת". כך אמר.
הוסיף רבינו: "אני גם לא לוקח בשום אופן, רק לצדקה, ומה שאני לוקח 
לצדקה הוא מהטעם ]אחר[ שכיון שהם אמרו לצדקה, אני חושש שמא בסוף 

לא יתנוהו לצדקה, לכן אני נוטל ]מחומרת נדרים וחומרי נדרי צדקה[".

• ו' עש"ק בהעלותך ט"ו סיון תשנ"ז. 
לבעל תשובה היתה חנות מכולת, וכל 
ימיו היה מוסיף בכרטסת של הקונים 
סכומי כסף שלא חייבים לו, האם משום 

'תקנת השבים' לא יעשה כלום?
- "כיון שלא יודע ממי, לכן לא יכול 
להחזיר, אבל צרכי רבים יעשה. ותקנת 
השבים זה רק לענין בית דין ]שבית דין 

לא גובים[".

• ד' ויק"פ כ"ב אדר תשנ"ו. ב' בחורים 
עצרו מונית מאוחר בלילה שנסעה 
בדרכה לפ"ת )גם בלעדיהם(, וביקשו 
לנסוע לפ"ת. שאלם כמה כסף יש להם 
יותר  והיה להם  10 שקל,  לו  ואמרו 

והסכים ב-10 שקל, ויש בזה חשש גזילה של ממש, מה יעשו? 
- "יעשו צרכי רבים, יתנו לבית חולים 'מעייני הישועה' של רוטשילד.

- כמה יתנו? כי מסתמא היה מסכים לא לקחת מהם מחיר מלא? 
- "כיון שעשו עוולה, יתנו מחיר מלא".

• ערש"ק יתרו כ"ד שבט תשס"א. פלוני נסע מהר מאד והמשטרה עצרה 
אותו. חברו שהיה על ידו, עשה את עצמו כאילו הוא חולה ואמר שלוקח 

אותו לבית חולים, האם מותר לעשות כן?
- "כיון שנסע במהירות שלא מותרת, ודאי שהיה אסור לו להתחכם ולענות 

כך.
"אבא ז"ל סיפר לי, כי בזמן המלחמה העולמית, מי שלא היה לו דרכון היה 
בסכנת נפשות, כי ירו בו למוות. פעם אחת הלכו ב' בחורים, לאחד היה דרכון 
ולחברו לא, ופתאום ראו את השוטרים. אמר הבחור שיש לו דרכון לחברו, 
שיעמוד על עמדו והוא ירוץ ויברח, וכאשר רץ השוטרים רדפו אחריו עד 
שתפסו, וביקשו דרכון, והראה להם שיש לו, ושאלו 'אם כן למה רצת?', וענה 
כי הוא חולה מעיים, והרופא אמר לו כל יום לרוץ שעתיים. שאלו הגוי 'הרי 
ראית שאני רודף אחריך ולמה לא עמדת?', וענה: 'חשבתי שגם אתה חולה 

מעיים'...".

שאלות שונות בענין שקר

• נכנס אב אברך ושאל: הוא מתארח בבית חמיו לשבת, וצריך לומר חדושי 
תורה ולא תמיד יש לו, ולוקח מספרים ולבו נוקפו שזו גניבת דעת.

- "פלוני, שאני מכירו, נכנס לאבא זצ"ל ואמר שהוא 'מגיד שיעור', ולא 
תמיד יש לו מה לומר וביקש רשות לומר מספר ה'קהילות יעקב' ואבא נתן 

לו רשות. ולענין הנ"ל אם לא אומר מפורש:'איך זאג = אני אומר', אלא 
מתנסח: 'מקען זאגן = אפשר לומר'- זה בסדר, שלא אומר שהוא זה האומר 

את החידוש".

• ה' כי תשא כ' אד"א תשנ"ז. שוב שאלתי לצורך פלוני: נמצא אצל חמיו 
וצריך להגיד דברי תורה משלו ואין לו, ולוקח מספר ולא אומר בשמו. 

- "מקילים בזה שהרי אינו אומר מפורש שזה שלו".

• בשיעור לבעלי בתים, אם אומרים דברי הלכה בצורה של ספור שהיה או 
עובדא שהיתה כך וכך, זה לתועלת – שיותר מקשיבים והשיעור יותר מענין, 
האם מותר לומר כך, אע"פ שלא היה ולא 

נברא?
- "לספר עם שמות ופרטים, לא כדאי 
]לא ראוי[, אבל ספור באופן כללי זה 
מותר. אבא היה מספר לנו סיפורים, והיו 
ספורי אמת והיו ספורים שהמציא, וספורים 
שהמציא היה אומר שזה לא אמת. אנו 
אהבנו יותר סיפורי לא אמת, כי זה היה 

יותר מענין.

• האם מותר לצלם ללא רשות? האם 
אפשר להקליט אדם ללא ידיעתו? האם 
התנהגות כזו סותרת את מצוות הבורא: 

ואהבת לרעך כמוך?
- "מי שיודע שחברו מקפיד שלא יקליט 
את השיחה, האם הוא בעל הבית למנוע 

ממנו להקליט או למנוע ממנו שלא לצלם אותו?
"שמעתי שצלם פלוני, עמד על עצים ליד הבית של החזו"א לצלמו, והתמונות 
לא יצאו אף אחת. ולענין השאלה, התשובה היא: מאי דסני עלך לחברך לא 
תעביד. היה ילד שצילם תמיד את אבא זצ"ל, ואבא ]כידוע[ מאד הקפיד על 
כך שלא להצטלם, וכיון שצילם אבא הקפיד עליו ]ואבא הכיר את אביו של 

הילד המצלם, ועד היום אין להנ"ל זש"ק[".
אגב, הוסיף רבינו בענין הקלטות שלא היו מצויות בימים ההם: "ר' א.צ. 
טורצ'ין זצ"ל סיפר לי, שנכנס פעם לעשיר פלוני יחד עם ר"מ הלוי שליט"א, 
לבקש כסף לתלמוד תורה תשב"ר, ואמר לו דרשה שלימה והסביר לו את 
גודל הענין. לשנה הבאה הגיעו אליו שנית, ורצו שוב לדרוש לו על החיידר, 
פתח הנ"ל את הטייפ ואמר להם: 'הנה יש לי את הדרשה בטייפ משנה 

שעברה'...".

• למחרת, בענין מה שרבינו אמר אמש אודות הילד שצילם את מרן 
הסטיפלער, מאד כאבתי את כאבו של אותו יהודי שאין לו זש"ק, ורצוני 
לשאול האם הנ"ל יודע שיש לזה שייכות, כי אולי עדיין אפשר לעשות משהו 
למענו, כגון לבקש מחילה בקבר או דבר אחר, כגון שידפיס ספר 'קהילות 

יעקב' אחד.
- "זו רק סברא שלי שזה משום כך. אבל אינני יודע אם אשתו כעת בת 
בנים, וממילא אין לך כבר מה לעשות בענין כלום. הוא בא לאבא כמה פעמים 
אח"כ וביקש ברכה, ואבא בירכו, וכן אביו היה מבקש מאבא ברכות. ומסתמא 
הייתה לו מחילה. אביו גם ביקש שכיון שהוא ילמד בישב"ק בבני ברק, שיאכל 

אצלנו והוא ישלם על כך, והיה לנו מזה משהו".
)מתוך הספר 'כל משאלותיך'(

שלא  כך  על  הקפיד  מאד  ואבא  זצ"ל,  אבא  את  תמיד  שצילם  ילד  היה 
להצטלם, וכיון שצילם אבא הקפיד עליו, ועד היום אין להנ"ל זש"ק
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מנהלי 'קופת העיר' ובראשם הגר"מ שפרינצלס שליט"א, בסיפורים על מעורבותו של מרן הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל בכל 
ענייני קופת הצדקה 

"וּלְכָל נִדְבוֹתָם" )ויקרא כ"ב, י"ח(
"הורתה ולידתה של 'קופת העיר' הייתה יחד עם רבינו", אומר לנו הגר"מ 
שפרינצלס שליט"א, מרבני 'קופת העיר'. "עם פתיחתה והקמתה של הקופה, 
היה עלינו למצוא חן וחסד בעיניו, דבר שלא היה קל להשיג, מאחר ורבינו 
בדק, כידוע, כל דבר בשבע עיניים, ולא סמך ידיו על אף מוסד, עד שהיה 
ברור לו שאין שום אינטריגות ומעילות בכספי הקודש, חלילה. ידוע גם על 
אירגונים אחרים שבשום אופן לא הסכים לתמוך בהם, על אף שלחצו עליו 

מאד, לאחר ששמע שאינם מתנהלים ביושר.
הרבנים  מי הם  רבינו  "מיד כששמע 
המתעסקים בכספי הצדקות, מיהר והזדרז 
לתת את אמונו המלא ב'קופת העיר', כאשר 
כבר בשנה הראשונה חתם לקראת פורים, 
המתנות  את  לתרום  קודש  מכתב  על 
לאביונים ל'קופת העיר', וכתב בעצמו את 
הנוסח: 'שזו המתנה לאביונים ההגונה 
ביותר'. דבר שנחשב כצעד נדיר מצידו, 
כפי שידועה הייתה דרכו לצדד ולא להכריע. 
אך כאן יצא מגדרו להכריע שהיא הצדקה 
ההגונה ביותר, והסיבה לכך, מכיון שהכיר 
את הרבנים העוסקים וידע שעושים מלאכתם 

באמונה".
הגר"מ שפרינצלס מוסיף ומחדד את 
'קופת העיר':  נאמנותו של רבינו כלפי 
"תמיד היה רבינו מייקר ומייחד את מנהלי 
'קופת העיר', שכולם פועלים לשם שמים, 

שלא על מנת לקבל פרס. מה שמיוחד בכך הוא, שרבינו זצוק"ל, שהיה בקי 
בהוויות העולם, ידע שאין לנאמנות זו אח ורע. אין שום מקום שכל הניהול 
הוא ללא שום קבלת שכר. עובדה מפליאה זו הייתה העדות בעיניו, שהכל 
נעשה בנקיות מופלגת, ומאז תמיד דיבר בשבח 'קופת העיר', והזכיר שהכל 
נעשה שלא על מנת לקבל פרס, וממילא אפשר לסמוך עליהם במאת האחוזים. 
לכן גם במשך שבע עשרה שנה רצופות, מפורים תשס"א עד פורים תשע"ז, 
הידר רבינו מאד לתת מתנות לאביונים ל'קופת העיר', מיד לאחר קריאת 
המגילה סמוך לברכות, כי היה סמוך ובטוח שכך יוצא ידי חובתו באופן ההגון 

ביותר.
]בשנת תשע"ג אחר קריאת המגילה, נתן את הצדקה ל'קופת העיר' ואמר, 
שאמנם גדול עד מאד ערכה של הצדקה, אבל אסור לשכוח שעיקר העיקרים 
הוא לימוד התורה. פעם אף אמר רבינו לאחד הגבאים: 'תקפיד ללמוד לפחות 
שמונה שעות ביום! אני לא אומר לך בשביל לימוד התורה שהיא ממילא 
חובה, אלא שאם לא תלמד – לא תהיה לך ישרות בממון חלילה, כי רק 
התורה מצילה דרכו של אדם'. ואכן אמונו ב'קופת העיר' גם נבע מכך, שידע 
שהגבאים הם לומדי תורה ואפשר לסמוך עליהם. לאחר ששמע רבינו שאברך 
זה כבר לומד שלושה סדרים מלאים, וכל פעילותו למען הצדקה אינה על 
חשבון סדרי הלימוד, נחה דעתו. ואכן הלה הוציא לאור ספר כאחד מגדולי 
תלמידי החכמים; ראינו אז בחוש את השפעתו של רבינו על כל אחד, כאשר 

במילה אחת גרם לשקיעות בתורה ושלא על חשבון הצדקה[.
"עם כל זה שייקר מאד את 'קופת העיר', אמר פעם לאחד הגבאים – שאביו 
היה תלמיד חכם מופלג ומקורב לרבינו – 'מה ראית לשטות זו להתעסק 

בצרכי צדקה ולעזוב דרך אביך?!'... וכך הייתה דרכו לזרוק מרה בקרובים 
אליו, ולהביאם לידי שלמות. מאידך, הייתי נוכח פעם, שהגיע אחד מגבאי 
הצדקה ב'קופת העיר', ואמר לרבינו שרוצה לעזוב את עבודתו זו, כי היא 
מביאה אותו לרפיון ביראת שמים. רבינו זצוק"ל הביט בו ושאל: 'מי אמר?' 
סיפר הלה, שלפעמים, מרוב עיסוקו בקופה, הוא שוכח להתפלל מנחה 
וכדומה. נענה רבינו ואמר לו: 'אני פוסק שאתה פטור ממנחה' ]כמובן שאין 
ללמוד מעובדא זו הוראה לרבים חלילה[. ומכאן תראה את גדלות רבינו, 
שפטר את אחד הגבאים מתפילת מנחה, ואילו בגבאי אחר נזף וגער שאינו 
לומד מספיק, כי היה בעל עין חדה, להגיד 

לכל אחד ואחד לפי מידתו הראויה".
צעדים יוצאי דופן

רבינו בעצמו גם היה תורם ל'קופת העיר'?
"בוודאי ובוודאי", משיב הגר"מ שפרינצלס. 
"שנה לאחר שנפתחה 'קופת העיר', עלה 
אצלנו רעיון שגדולי הדור עצמם יחתמו 
על הוראת קבע לטובת הצדקה, כי מי 
רואה אותם חותמים ואינו חותם. את האמת 
מרן  לביתו של  נאמר, שעלינו בחשש 
הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל, כי ידענו שהוא 
רבינו, בחיבת  סולד מכל פרסום, אבל 
הקודש לקופתנו, חתם מיד על הוראת-
קבע לראשונה בהיסטוריה, ואף נתן לנו 
2,400 ₪ 'כדי שיהיה בטוח  על אתר סך 
שאכן נותן את מה שהתחייב'.  מיותר לציין, 
שבעקבותיו חתמו גם שאר גדולי הדור, 

וכלל ישראל בעקבותיהם.
"כך היה גם בכל דבר ועניין, למרות שברח בכל מאודו מפרסום ומפומביות, 
הרי שנענה לכל בקשה מצידנו בלב ונפש חפצה. אני נזכר שפעם איחרנו 
את זמן הדלקת נרות, והגענו דקה אחת לאחר שכבר הדליק רבינו את המנורה. 
רבינו כבר היה בביתו, ותרם את הצדקה בתוך הבית פנימה. גבאי 'קופת 
העיר' שידעו כי לבו של רבינו פתוח כאולם עבורם, העזו ואמרו שכדאי 
שהתרומה תהיה סמוך למנורה, כדי שהתמונה תהיה מושלמת... כל מי שהכיר 
את רבינו, מבין ויודע שמדובר בצעד נדיר ביותר מצידו, ליטול את למעלה 
מתשעים שנותיו, ולצעוד לכיוון המנורה שם הרים את נדבתו. אך לא נתקררה 
דעתו, עד שאף שאל את הצלם אם זה בסדר כך... רבינו, שידע שתמונה כזו 
יכולה להביא תועלת מרובה למלאכת גיוס הכספים לעניי העיר, עשה זאת 
בצעד של לכתחילה ממש, ולא ראה בכך שום בעיה, כי תורת אמת הייתה 

בפיהו.
"כבר התפרסם הסיפור, שנכנס אליו הג"ר אברהם צבי טויב שליט"א, 
והתלונן לפניו ש'קופת העיר' מפרסמת תמונות של גדולי ישראל באופן 
מבוזה, עד שאולי בעוד תקופה יבקשו מגדולי הדור ללבוש חולצות עם 
כיתוב 'קופת העיר' ולאסוף בבתי הכנסת... מרן זצוק"ל ענה לו בחיוך: 'אדרבה, 
תסדר לי שיהיה בבית הכנסת הקרוב לביתי, ב'איצקוביץ'...' אחר כך הסביר 
לו, שפעם היה מוטל על מנהיגי הדור לצאת ולאסוף כספים, וב"ה אכשר 
דרא, שעל ידי תמונות ותיעודים אפשר לגייס כספים רבים, והוא חייב הכרת 
הטוב ל'קופת העיר' שנטלו את משא הצדקה שבדור, ופוטרים אותו מכך".

הגר"מ שפרינצלס רואה צורך להבהיר פרט חשוב: "מאידך, כשראה רבינו 

פעם איחרנו, והגענו דקה אחת לאחר שכבר הדליק רבינו את נרות חנוכה. רבינו כבר 
היה בביתו, העזנו ואמרנו שכדאי שהתרומה תהיה סמוך למנורה, כדי שהתמונה 
תהיה מושלמת... כל מי שהכיר את רבינו, מבין ויודע שמדובר בצעד נדיר ביותר 
מצדו, לצעוד לכיוון המנורה שם הרים את נדבתו, ולא נתקררה דעתו עד שאף שאל 

את הצלם אם זה בסדר כך...

המשך בעמוד 9 <<<
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הגאון רבי חיים פנחס שיינברג זצ"ל, נזהר באורחותיו לא לחלל שם שמים
ם אֱלקֵֹיהֶם" )ויקרא כ"א, ו'( לוּ שֵׁ "וְלאֹ יְחַלְּ

הזהירות מאיסור חילול השם
זהירות מיוחדת נזהר מחטא 'חילול השם'. הוא הקפיד תמיד שלא יצא 
ממעשהו ומהנהגתו ולו שמץ של חילול השם. עד כמה היה ירא מלהכשל 
בחטא זה, ראו כאשר הזכיר בשיחות את דברי הגמ' )יומא פו(: "היכי דמי 
חילול השם... רבי יוחנן אמר כגון אנא דמסיגנא ארבע אמות בלא הרהור 
תורה ובלא תפילין", וכשהזכיר זאת פרץ בבכי. ראו עד כמה חשש מחטא 
זה, ואפילו בדברים שאמור היה לחשוב שבזה הוא מיוחד מבני דורו, ואולי 

דווקא בדברים אלו, כי חילול השם הוא כגון "אנא".
ואכן היה זהיר בכל אורחותיו ופעולותיו, שיצא מהן כבוד שמים וחלילה 
לא להיפך. מלבד עצם ההנהגה, ראו זאת אפילו בדברים שנראים קטנים. 

למשל, כאשר דיבר 
בציבור או כתב מכתב, 
היה מברר איך אומרים 
בדיוק בלשון הקודש 
מילה זו ואיך כותבים 
אותה, באומרו שאם 
אותה  אומרים  לא 
כראוי יש בכך משום 
חילול השם, שבני 
או  מדברים  תורה 
כותבים בצורה עילגת, 
והיה מעיר לתלמידים 
או  מדברים  ו  שהי
כותבים בשפה עילגת 
או בכתב לא קריא, 
שכן יש בכך משום 

חסרון בהדרה של תורה.
בשעתו היתה לו לרבינו קופסא קטנה, שכיסתה את הריבוע של התפילין 
של ראש. היה זה משום שחס על כבודן של התפילין, שכאשר היה יוצא איתן 
בימי קיץ ושרב, חשש שמרוב חום וזיעה הן יישחקו, ולכן הכינו לו קופסא 

כזו, בה כיסה את התפילין, כאשר יצא בימי חום ושרב. 
ארע פעם שהגיע לברית אצל אנשים פשוטי עם, קם אחד ואמר לו: "למה 
הרב ממציא דברים חדשים? וכי שמענו מעולם שיש כיסוי לשל ראש?". 
רבינו שתק, הוא לא רצה להסביר לו שהוא חובש תפילין כל היום, וכי הוא 
יוצא עם זה לשמש, אך מאותו יום ואילך, כאשר הגיע לשמחות של אנשים 
שאינם בני תורה, היה זוכר להורידן, שלא יהיה אצלם מילתא דתמיהה וחשש 

חילול השם...
"היכי דמי חילול השם?"

נזהר תמיד שבגדיו יהיו נקיים ומכובדים. ראו איך הוא מביט לפני שיוצא 
מביתו ומהישיבה, האם בגדיו נקיים ומסודרים, האם נעליו מצוחצחות ולא 
מלוכלכות. כשהישיבה היתה בדיסקין, היה הולך מביתו בשכונת מטרסדורף 
ואליו ברגל. חלק מהדרכים עדיין לא היו סלולות, וכשעברה לידם משאית 
היא יצרה ענן של אבק מהחול. כששמע שמשאית מתקרבת עמד זמן מה 

בצד עד שהחול ישקע, כדי שלא להתלכלך מהאבק.
ניתן היה לחשוב שהיה בעל אופי כזה של סדר ונקיון, אך תמיד כשהיה 
בודק שבגדיו מסודרים ואין בהם שמץ של לכלוך, היה מזכיר שלא יהיה 

חילול השם. בפרט כאשר הלך להופיע בפני ציבור שאינם בני תורה נזהר 
בזה יותר, למשל כשהיה מאושפז בבית החולים, היה שואל מפעם לפעם 

האם בגדיו נקיים ומכובדים וכד', שלא יהיה חלילה חילול השם.
כשם שתבע זאת מעצמו, הרבה לתבוע זאת מבני הישיבה להזהר מחילול 
השם. הוא השריש בבני הישיבה את הזהירות מחילול השם שאינו רק כלפי 
אנשי הרחוב, אלא גם בתוך בית המדרש. למשל כאשר היה מדבר על מעלת 
התפילה בישיבה, היה מדגיש שתפילה מחוץ לישיבה היא בגדר חילול השם, 
שבחור בישיבה מתרשל בעבודתו, והולך להתפלל מחוץ לכתלי ביהמ"ד, הוא 
ויתקררו בעבודתם. היה מקפיד  גורם חילול השם שחבריו יראוהו בכך 
שהופעתו של בן הישיבה תהיה בסדר ונקיות, וכשראה בחור שחולצתו אינה 
מסודרת היטב, העיר לו לסדרה. הוא השריש שחדרי הפנימיה צריכים להיות 
תמיד נקיים ומסודרים, שלא יהיה חילול השם ליושביהם שכך 

נראה חדר של בן ישיבה.
היה מקפיד שבית המדרש יהיה נקי ומסודר, כך גם הכניסה 
לבנין הישיבה וכל הבנין. פעמים רבות כשהיה חולף בחדר מדרגות 
וראה לכלוכים, התכופף כל כולו והרימם. היה זה פלא פלאות. 
כולם ראו וידעו עד כמה הוא שקוע בלימוד, ובכל זאת שת לבו 
לדברים אלו, שלא יצא מישיבתו חילול השם. הוא הקפיד שבית 
המדרש ורהיטיו יהיו שלימים ונקיים. כשהיה עובר ליד סטנדר, 
היה נותן לבו שלא יהיה שבור ומתנדנד. כשראה שיש איזה פגם, 
הקרש שבור או שיוצא ממנו בורג, חלון שבור בביהמ"ד או איזה 
קילוף בקיר, היה מבקש לסדר זאת, והיה זוכר לעקוב ולבדוק 

שבית המדרש בתכלית השלימות.
בטחון חושי – "וחסיד בכל מעשיו"

במהלך כל התרמת הכספים למוסדות הישיבה והכולל, ראו עין 
בעין באיזה בטחון ורוגע הוא ניגש לדברים. ומרגלא בפומיה: 
נאמר בפסוק )תהילים קל"ו( "כי לעולם חסדו", כל מידותיו ית' 
עמם הוא מנהיג את עולמו משתנים לפי המצבים, לעתים הוא משתמש 
במדת "קל קנא ונוקם" וכד'. המדה היחידה שהוא נוהג בה בלי הפסק, הוא 
מדת חסדו ית', שחופפת על האדם תמיד. גם בזמן הסתר פנים. ולפעמים 
אמר 'טוב' של עולם הזה הוא יחסי, פעמים רבות שהוא מזיק, כמו 'יש עושר 

שמור לבעליו לרעתו', אך טוב הקב"ה הוא תמיד טוב!
גם כשארעו דברים בלתי צפויים, כמו נדיבים שנתנו סכום גדול ולפתע 
הפסיקו, או הבטיחו ולא קיימו, ראו בחוש את בטחונו הצרוף, ופעם אמר: 
"נאמר 'אל תבטחו בנדיבים' ולא נאמר 'בנודבים', היינו מדובר על כאלו שהם 
כבר נדיבים בפועל, ובכל זאת מזהיר אותנו דוד המלך 'אל תבטחו בנדבתם', 

רק בהשי"ת שהוא הזן והמכלכל".
פעם הגיע לבית גביר עצום, וביקש ממנו שיעזור לישיבה. אותו גביר כתב 
סכום נאה, והניחו לפני רבינו, אך רבינו, שידע שלפי אפשרויותיו הוא יכול 
ואף רגיל לתת הרבה יותר, ביקש כדרכו להכפיל את הסכום פי עשר. אותו 
נדיב הסכים, אבל התנה זאת בזה, שרבינו ינקוט בפעולה ציבורית מסויימת 
שהיתה נתונה במחלוקת באותם ימים. רבינו הוכיח אותו בנחרצות: "אתה 
עושה תנאי בצדקה? האם אתה נותן צדקה על פי תנאים? אף אחד לא יעשה 
אתי כך, אם אתה רוצה לתת תן, מדוע אתה עושה תנאים?". יודגש, כי תוך 
כדי הדברים השאיר את הצ'ק על השולחן ולא נגע בו, למרות שידע שיש 
סיכוי גדול, וכמעט ברור היה, שהפסיד את כל הכסף על תוכחתו, בכל זאת 

חשב שזה הדבר הנכון לעשות.

היתה לו לרבינו קופסא קטנה, שכיסתה את הריבוע של התפילין של ראש, 
היה זה משום שחס על כבודן של התפילין, שכאשר היה יוצא איתן בימי 
קיץ ושרב, חשש שמרוב חום וזיעה הן יישחקו. ארע פעם שהגיע לברית 
דברים  ממציא  הרב  "למה  לו:  ואמר  אחד  קם  עם,  פשוטי  אנשים  אצל 

חדשים? וכי שמענו מעולם שיש כיסוי לשל ראש?", רבינו שתק

המשך בעמוד 7 <<<
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הגאון רבי ראובן אלבז שליט"א, על שכר המצוות
תוֹן" )ויקרא כ"ג, ג'( בָּ ת שַׁ בַּ בִיעִי שַׁ ְ "וּבַיּוֹם הַשּׁ

אדם מקיים מצוות – ואין לו שום מושג מה הוא עתיד לקבל בעקבות קיום 
אותה מצוה. אילו היינו יודעים מה נקבל על מצוה אחת, איזה אור עליון 
יקיף אותנו בעקבות המעשה הזה, לא היינו מחמיצים בקלות הזדמנויות 

כאלו.
מרנא הגאון רבי חיים מוולוז'ין זצ"ל, כותב בפרושו למסכת אבות, שההשראה 
שיש לאדם בעקבות קיום מצוה, היא קרבת ה' שניתנת לו כבר בעולם הזה, 
וקרבת ה' הזו, מעוררת בו רצון לקיים עוד מצוה, עוד לימוד ועוד חסד – וכל 
זה מלבד כל מה שיקבל לעתיד לבוא. כאן, בעולם הזה, יש לו כבר גן עדן 
עלי אדמות, וכלשונו: "כי שכר מצוה היא המצוה עצמה נותנים לו בשכרו, 
והוא האור המקיפו... והוא יושב ממש כמו בגן עדן, והלא אז נקל לו לעשות 

מצוה אחרת".
מדי שבת מתארחים בישיבה בחורים חילונים. לאחר השבת אני שואל 

אותם: "איך הרגשתם בשבת?". הם עונים: "גן עדן...".
איני בטוח שהם יודעים מה זה גן עדן, אבל הצדק אתם. בשבת מטעימים 
אותנו משהו מגן עדן העליון. כל היום הם יושבים ושומעים דברי תורה, 

מדרשים ומעשיות, יש אוכל ושירה. שכר המצוה 
שלהם הוא עוד מצוה שבאפשרותם לקיים, 
והמצוות הללו מביאות אותם לתענוג עילאי 

ולדבקות בבורא יתברך.
שכר עברה – עברה

ובר מינן גם להפך – כשאדם עובר עברה, הוא 
מוקף ברוח טומאה שגורמת לו לעבור עוד עברה, 
כפי שכותב רבי חיים בהמשך דבריו: "ולהיפך 
ח"ו, בעברה, הנה הוא אחוז בחבלי בוז, ועברה 

גוררת עברה".
לא בכדי אמרו רבותינו )מגילה כח ע"א( שאסור 
להסתכל בפני אדם רשע - הסטרא אחרא שהולכת 
אתו בעשותו עברה - בכוחה להזיק. במצב כזה 

כל המזיקים שולטים עליו, והמסכן לא יכול להבדל מהם.
את הדברים הללו רואים במציאות החיים: אדם עושה עברה כלשהי, מיד 
לאחר מכן מתחילה מחלוקת בביתו. הגיהנום שיש לו בבית, זה שכר העברה 
שלו. אדם חושב: חטאתי, אבל גמרתי עם זה... אך לא. הגיהנום ממשיך איתו. 
הוא לא מרגיש הנאה במה שעשה, לא יכול להרגיש דבקות בה'. יש חיץ בינו 

ובין הקב"ה.
יתרה מזאת, גם כשהוא מקים מצוה, הוא לא מצליח להרגיש בה שום טעם. 
מסביב הוא שומע אנשים אומרים: 'הרגשתי תענוג גדול בתפילה', 'הלימוד 
היום היה תענוג אמיתי' – הוא לא מבין על מה הם מדברים, ומשוכנע שהוא 
לא מרגיש טוב. אין זאת, אלא שהעברה שלו יצרה חיץ, שכר עברה - עברה, 

ואין הוא מצליח לחוש בשום תענוג של קרבת אלוקים.
העברה עצמה היא העונש הנורא ביותר

בהמשך דבריו שם, וכן בספרו 'נפש החיים' כותב הגר"ח מוולוז'ין, שבני 
אדם נוטים לדמיין את הגיהנום כמקום שיש בו אש, פי שישים מהאש של 
העולם הזה, וכן שרפות, אבל האמת היא שאת הגיהנום האמיתי, האדם 
בעצמו בורא במו ידיו בעשותו את העברה. העברה עצמה היא הגיהנום הנורא 

ביותר שקיים!
הגאון הקדוש רבי חיים מצאנז זצ"ל, בעל ה"דברי חיים", שמע כי אחד 
מחסידיו עבר עברה נוראה. הרב הזדעזע ביותר, אך שתק ולא אמר מאומה.

אמרו לו: "רבינו, יש להענישו בחומרה גדולה!".
אמר: "אספר לכם מעשה – 

"כידוע, הכנסיות קיבלו כח שלטון כמעט על כל העולם כולו. כל מחוז וכל 
עיר נוהגים למנות כומר, שאחראי על מצב הדת שם, ובסמכותו להתערב גם 

בשאר התחומים כפי הישר בעיניו.
"בעיירה אחת מת הכומר הזקן, ומיד הובא כומר צעיר ונמרץ לשלוט תחתיו. 
הכומר הצעיר רצה להראות שהוא "מטאטא טוב", ומיד החל לבקש שישמיעו 
לו תיאור מדוקדק על התנהגותם של אנשי המקום. 'זהו כפר עני מרוד' – 
אמרו לו – 'האנשים כאן בקושי משיגים לחם למחייתם, מעלות השחר הם 
עובדים בשדה בעבודה מפרכת, ושכרם העלוב כמעט לא מספיק לקניית 
לחם. כדי לשכוח את יגונם, צערם ועצבונם על מצבם הכלכלי, ועל הרעב 
שבו נתונים הם ובני ביתם, הם אמצו להם מנהג להכנס מידי לילה לפונדק. 
הם שותים לשכרה, מבזבזים את הפרוטות המעטות שבידם, ובאים לביתם 

שיכורים כלוט. אינם שומעים כלום, וישנים כך עד אור הבוקר'.
"'ככה?' – התרשם הכומר – 'מוכרחים, אפוא, לתקן את הענין הזה! מיד 

הודיע כי הוא קורא לכל הכפריים, איש בל יעדר.
"כשהתאספו כולם החל נושא בפניהם נאום חוצב להבות, בגנות השתיה 
וההתמכרות לטיפה המרה. בסופו של דבר הכריז, כי מעתה ואילך, אוי לו 

לאדם שישתה. אדם כזה יובא לדין. והכומר בעצמו יפסוק את גזר דינו.
"הכפריים הלכו לביתם נבוכים ועצובים. לא די להם בכל הצער שלהם על 
פרנסתם הדחוקה, ועל העבודה הקשה בקור 
ובשלגים, והנה לוקח להם הכומר את הדבר 
היחיד שהצליח לשמח אותם, ולתת להם מעט 

חיות בסיום יום עבודה מפרך...
"אחד מהם היה כל כך שבור ורצוץ מן הגזרה 
הקשה, עד שבקש לשכוח ממנה ומכל שאר 
צרותיו. הלך לו לעבר הפונדק, קנה לעצמו בקבוק 
משקה, גמע את כולו עד תומו ותוך דקות ספורות 

מצאו אותו שרוע ומתגולל מתחת לספסלים...
"עד מהרה הגיעה השמועה אודות השיכור 
לכומר. הוא נרעש מן החוצפה – כל כך סמוך? 
לא עברה אפילו חצי שעה מאז האיומים שלו, 

וכבר עובר הוא על הוראותיו בריש גלי!
"הוא הכריז כי השיכור יובא אליו למשפט, וכל הציבור יתאסף, למען ישמעו 
ויראו. עד מהרה הגיעו כל הכפריים, כשהם מעוניינים לראות מה יהיה משפטו 

של הכומר הנמרץ.
"הכומר עמד מול כולם ואמר: 'עלי להיות זהיר. העונש שעלי לתת לכפרי 
אמור להיות בהתאם לחומרת הניסיון – אם הניסיון היה גדול, אתן לו עונש 
מתחשב יותר, אך אם מדובר היה בניסיון קטן – יהיה העונש חמור ביותר. 
אלא שיש לי בעיה אחת – מעודי תינוק ועד עצם היום הזה, לא שתיתי אף 
פעם... איני יודע מה זה יין שרף, ומה פשרה של תאוות התמכרות לטיפה 
המרה. אין לי ברירה כעת, עלי לשתות קבל עם ועדה, כדי להכריע אם אפשר 

לעמוד בניסיון כזה או לא'.
"עד מהרה נמצא שם מתנדב שרץ לפונדק וביקש כוסית וודקה חריף 
במיוחד – עבור הכומר. קיבל הכומר את הכוסית לידיו, גמע אותה, ומיד ירק 
אותה הצידה. טפו... איך אפשר לשתות דבר כזה?!... כשהתאושש מעט קרא: 
'הוי כפרי מסכן! אמרתי בלבי שעלי להעניש אותך על שתיה, אבל כעת אני 
יודע שעצם השתיה של המשקה המר הזה, היא העונש הגדול ביותר שיכול 
אדם להביא על עצמו... כבר קיבלת את ענשך, ואינך זקוק לשום תוספת'...".
סיים רבי חיים מצאנז ופנה לחסידיו: "אתם מספרים לי שהוא עבר עברה 
של תיעוב, ומבקשים שאעניש אותו, ואני אומר לכם, שדי לו במה שהביא 
על עצמו. הוא מצוי כעת בטומאה נוראה ביותר, ואין לך עונש נוראי וזוועתי 

גדול ממנה"...
בקדושתו היה רחוק כל כך מן העברה, עד שראה כי אין עונש גדול יותר 

מעצם מצבו הנורא של בעל העברה.
)מתוך הספר 'משכני אחריך' על חומש שמות(

מדי שבת מתארחים בישיבה בחורים חילונים. לאחר השבת אני שואל 
איני בטוח שהם  עדן...".  "גן  עונים:  "איך הרגשתם בשבת?", הם  אותם: 

יודעים מה זה גן עדן, אבל הצדק איתם
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המשך בעמוד הבא <<<

הגאון רבי שלמה יוסף מחפוד שליט"א, גאב"ד בד"צ 'יורה דעה', בשיחה מיוחדת על הרפתקאות חייו
חֲטוּ" )ויקרא כ"ב, כ"ח( ה... לאֹ תִשְׁ "וְשׁוֹר אוֹ שֶׂ

היה זה לפני כארבעים שנה. רבה של שכונת 'נווה אחיעזר' בבני ברק, נפטר 
באותם ימים ועל רבנות השכונה, שנחשבה כבר אז לאחת השכונות הנחשבות 
בבני ברק התורתית, התמודדו שלושה רבנים חשובים. חשובי השכונה הביאו 
את השמות בפני רבה הנערץ של העיר, הגאון רבי יעקב לנדא זצ"ל, כדי שיכריע 

בשאלה הסבוכה: מי יכהן פאר כרבה של השכונה.
הרב עיין בשמותיהם של הרבנים, את כולם הוא הכיר כיודעי דת ודין, ואחר 
ענה במפתיע: "יש אצלכם בשכונה אברך תימני ושלמה מחפוד שמו, מדוע שלא 

ישמש כרבה של השכונה?".
הם הוכו בהלם, גמגמו בתשובתם ויצאו לביתו של עמוד ההוראה, גאב"ד 
'זכרון מאיר', מרן הגר"ש וואזנר זצ"ל. כשהביאו בפניו את הסיפור ושאלו לדעתו, 
תהה הרב וואזנר ושאל אותם: 'נו, אם הרב לנדא הורה ששלמה מחפוד הוא 

הרב, אז מה השאלה?'.
כך הפך הרב שלמה מחפוד לרבן של שכונות דרום העיר, תפקיד שאותו הוא 
ממלא במסירות ובנאמנות מזה ארבעים שנה, זאת בנוסף ליתר תפקידיו כגאב"ד 

בד"ץ 'יורה דעה' ומערכת הכשרות שהוא עומד בראשה.
אלו שתמהו על הוראתו של הרב לנדא, שאף זכתה לברכתו של הרב וואזנר, 

לא הכירו את מערכת היחסים המיוחדת  שהיתה 
בין הרב מחפוד לרב לנדא זצ"ל. זה היה קשר 
של מורא מצד אחד, ואהבה מצד שני. מורא 

כתלמיד בפני רבו, ואהבה בין אב לבנו.
כך מספר לנו הרב יעקב הכהן עדני, תלמידו 
הקרוב של הרב מחפוד: "הרב לנדא זצ"ל העריך 
את הרב מחפוד מאוד, והביע זאת באינספור 
הזדמנויות. בתקופה שבה שימש הרב מחפוד 
כמשגיח, כשוחט וכמפקח במערכת הכשרות של 
ידיו, בשל  הרב לנדא, הרב סמך עליו בשתי 
ידיעותיו המקיפות בכל מכמני הכשרות הלכה 

למעשה, ומחמת יראת ה' שראה בו".
על כנפי נשרים

הרב שלמה מחפוד נולד לאביו ר' יוסף ולאמו 
הגב' סעדה, לפני כשבעים וחמש שנה, בעיר מסיאב שבתימן.

בתימן התנהלו חייה של משפחת מחפוד על מי מנוחות. ולמען האמת, הם 
לא השתנו כבר עשרות שנים ולא היה נראה כי ישתנו אי פעם. אלא שבינתיים 
הוקמה מדינת ישראל, ובשנת תש"ט הגיעו לתימן שליחי העליה. וכך, יצאה 
הקהילה כולה במסע לעבר הארץ המובטחת, כשהם עושים את דרכם ברגל 

מעיר מולדתם מסיאב לעבר מחנה חאשד הסמוך לעיר עדן.
"כשהגענו לארץ, סברנו שהנה תם סבלנו, ומעתה רוב נחת ושלווה תשכון 
בנחלתנו. לא ידענו, שמרגע הגיענו לארץ ישראל, המאבק האמיתי רק מתחיל. 
לא העלנו בדעתנו שמישהו מעלה בדעתו להעבירנו על דתנו, כי הלוא עקשנים 
אנחנו. אך למרבית הפלא, מידת העקשנות התימנית, שנודעה לשם ולתהילה 
ושהחזיקה את גולת תימן למעלה מאלפיים שנה, התמוססה דווקא כאשר 
משאלתם התגשמה והם עלו לארץ ישראל. מאבק, שהסתיים בהעברת חלק 

מיהודי תימן על דתם".
איה הסימנים?

"יהודי תימן לא היו מודעים למה שמצפה להם בארץ", נאנח הרב מחפוד 
ומספר: "עם הגיעם לארץ, מסרו להם בגדים חדשים תחת הבגדים שהתבלו 
בדרך, והורו להם ש'כאן מתלבשים כך'. הגברים נקראו למספרה, ושם הסירו 
מהם את הפאות והזקן, באבחה אחת, בתירוץ שהם סובלים מכינים ומגזזת. 

היהודים התמימים נמלטו לבתיהם בבושה וכלימה.

"וכך חלפו להם הימים, עד שמשפחת מחפוד הועברה לצפון הארץ, למה 
שהיה בעבר הכפר הערבי 'פארדיה', כיום 'פרוד' שליד מירון. המשפחות שוכנו 
בפחונים, ואני עדיין זוכר", מספר הרב, "את החום הלוהט ששרר בקיץ, כמו גם 
את קולות ה'תזמורת' שהשמיעו נקישות הברד על גג הפח בימי החורף. גם 
בפרוד נחשפו העולים למסכת התעללות רוחנית, מתוך מטרה לנתק את העולים 
ואת ילדיהם ממורשת אבותם. על החינוך הופקדו מדריכות שהגיעו מהישובים 
'שפר' ו'אמירים' הסמוכים, שראו לעצמן מטרה מיוחדת לטפל בילדים התימניים 
ולהופכם ל'חלוצים'. גם שם עברנו תהליך של 'כפיה חילונית'", ממשיך הרב 
לתאר. "גם שם גזרו לי את הפאות, והמדריכות הסירו את הכיפה מראשי, ועשו 

ממנה צלחת מעופפת. הצער וההשפלה היו גדולים מנשוא".
יום רדף יום וחודש רדף חודש, הסבל המשיך, עד שאב המשפחה הצליח 
לקנות חלקת אדמה, ומשפחת מחפוד עזבה את פרוד ועברה להשתכן בשכונת 

'שעריה' שבפתח תקווה.
הילד שלמה נשלח לבית הספר האזורי, ושם אחד המורים כשראה את הילד 
שלמה כשהוא בקיא בכתב רש"י ישר והפוך, ריחם עליו, ולמרות שהיה שליח 

הממסד החילוני, כיון אותו לבית הספר של הפועל המזרחי.
"גם שם לא רוויתי נחת", ממשיך הרב מחפוד את סיפור חייו: "בית הספר 
התנהל באווירה רוחנית פושרת, שלא התאימה 
לחינוך שקיבלתי בבית הורי, והייתי מדוכדך עד 
עומק נשמתי. יום אחד, כשהתברר לי שישנו 
תלמוד תורה ברמה רוחנית גבוהה, גמלה בליבי 

ההחלטה לעבור לשם ויהי מה".
"למחרת יצאתי מביתי מבלי לספר לאף אחד, 
הסתובבתי לבדי ברחובות פתח תקווה, כשאני 
שואל עוברים ושבים, איפה התלמוד תורה של 
'הצדיקים', והם הפנו אותי לבית הספר 'שארית' 
של החינוך העצמאי בפתח תקווה. פתחתי את 
השער ואורו עיני, כשראיתי יהודי הדור מראה 
ועטור זקן לבן, ששבה את ליבי מהרגע הראשון. 
נגשתי אליו ואמרתי לו בתחינה ובבכי: 'קחני 
אליך, כי שנאתי קהל מרעים ועם רשעים לא 
אשב'. ואכן, למחרת מצאתי את עצמי תלמיד בבית הספר 'שארית' של החינוך 

העצמאי".
בית הספר האגודאי שחינך על פי רוח ישראל סבא, הביא מרגוע לנפשו של 
הילד שלמה מחפוד. "התחלתי לראות ברכה בלימודי. היו לי גם חברים רבים, 
ביניהם הרב יהודה יוספי, והיה לי מורה מיוחד, בנו של הגאון המפורסם רבי 
אברהם חיים נאה זצ"ל, שלמרות השינויים המנטליים, הצליח להעלותני במסילה, 

עד כי סיימתי את ביה"ס בהצטיינות רבה".
כשהגיע הזמן להחליט על דרך העתיד, החלו הלבטים במשפחה, ושלמה הנער 
מחליט: לנטוש הכל לטובת לימודים בישיבה. "היה לי חבר ששמו היה לוסטיג, 
וממנו שמעתי שהחשובה בישיבות היא ישיבת 'קול תורה'. שמתי פעמי לישיבה, 
ונכנסתי אל הקודש פנימה, שם ניצבתי בפני הרב ריינר זצ"ל ואמרתי לו: 'חשקה 
נפשי בתורה'. כשהוא שמע מאין מוצאי ולאין מובאי, הוא התרגש וקיבלני 

לישיבה באופן מיידי.
"בתחילה, היה לי קשה. הבדלי המנטליות בין התימני הצעיר ליקים המבוגרים, 
הכבידו עלי. אבל הקושי הגדול יותר היה, כשחזרתי לשעריה כבחור ישיבה עם 
קסקט וחליפה. הפכתי ללעג וקלס. נערי הרחוב היו רצים אחרי ויורקים לעברי.
"הדברים נודעו להנהלת הישיבה, ועל כן ראש הישיבה הרב שלזינגר, החל 

לשלוח אותי בימי 'בין הזמנים' לבן משפחתו, שהיה רב הקיבוץ 'שעלבים'".
בשנת לימודו בישיבת 'קול תורה', רכש את הקניינים הרוחניים שמלווים אותו 

לו שמדובר בשומן של  נודע  נסע הרב מחפוד לברר מה מקור השומן.  למחרת, 
'דבר אחר', רח"ל. "הרב לנדא קם בנחרצות, הלך איתי למסעדה ותלש משם את 
התעודה. בעלי העסק הבטיחו לנקום את כבודם שהושפל. למחרת הם ארבו לי 
בשוק, תפסו אותי והלמו בי מהלומות כואבות, עד שהוצרכתי לאשפוז כמה ימים"

<<< המשך מעמוד 4 | הגאון רבי חיים פנחס שיינברג זצ"ל
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עד היום. שם, זכה להתקשר לרבו המובהק, ראש הישיבה הגאון רבי שלמה זלמן 
אויערבאך זצ"ל, שהסיפורים על עולי תימן נגעו לליבו. הרב מחפוד נזכר ומשחזר: 
"כשראש הישיבה שמע ממני על התלאות שעברתי בעין שמר ובפרוד, הוא 
התקרב אלי, התכופף עם הראש שלו על הראש שלי, תפס בידיים שלי והיה 

ממרר בבכי קורע לב והדמעות היו נופלות לי על המצח.
"ואני, שחשבתי שהוא בוכה בגללי, עזות היתה בי ושאלתי: 'למה ראש הישיבה 
בוכה? בגללי?' והוא השיב: 'לא עליך אני בוכה, אני בוכה על האחרים שלא 
הצלחנו להצילם. לא התאמצנו מספיק בשבילכם ואנחנו עוד ניתבע על כך 

בשמים'.
"ובגלל שהייתי היחידי בישיבה שהיה מעולי תימן, זכיתי לקרבה מיוחדת מראש 
הישיבה, ולא יהיה גוזמא לומר, שהוא התנהג איתי כאילו אני בנו ואף יותר מזה. 

הוא היה לוקח אותי לביתו ואף לומד 
הייתי מקבל  ואח"כ  חברותא,  איתי 
מהרבנית ארוחת צהרים – צלחת מרק 
עם מנת עוף, שהיתה חוסכת ממאכלי 

בניה"...
לאחר שש שנות לימוד ב'קול תורה', 
עבר הרב מחפוד לישיבת פוניבז', שם 
קנה תורה מראשי הישיבה: הגאונים ר' 
דוד פוברסקי, רבי שמואל רוזובסקי, ורבי 
אלעזר מנחם מן שך זצ"ל, כשהוא משתלם 

בשפת האידיש, בה נמסרו השיעורים.
בשנת תשכ"ב דברו בו נכבדות, עם 
אחייניתו של הרב עזרי גיאת זצ"ל, מגדולי 
הת"ח בצנעא שבתימן ושמחת השידוך 
וה'ווארט' היתה מיוחדת במינה, כפי 
שמספר הרב: "זכיתי, שאת הווארט שלנו 
יפארו שני גדולי עולם. ראש הישיבה 
הגרש"ז אויערבאך מצד אחד ורבה של 

בני ברק, הגר"י לנדא, מצד שני".
ומה יש לשני רבנים אשכנזיים, לחפש בשידוך שמתקיים על טהרת התימנים? 
שאלנו את הרב והוא ענה: "ראש הישיבה בא מצידי, צד החתן. כי הייתי כמו 
בנו, והוא בא כדי לוודא שאקבל את כל צרכי החתונה. והרב לנדא בא מטעם 
רעייתי, כי היא התייתמה מאב עוד בהיותה תינוקת בתימן. וכשהגיעה לארץ, 
הרב לנדא פרס עליה את חסותו באמצעות בתו, הרבנית גיטה קרול, היא גדלה 

בביתו והוא היה לה לאב, אז הוא בא בתפקיד אבא של הכלה"...
מעגל שנסגר

לאחר החתונה, השתלב האברך הצעיר בכולל  'וואלאז'ין', בראשו עמד הרה"ג 
ר' שמעון לנגבורט זצ"ל. "הרב לנגבורט היה מוסר שיעורים על הדף. בכולל 
שררה אווירה אמיתית של ריתחא דאורייתא", נזכר הרב בערגה באותן שנים. 
70 לירות היתה צנועה, ולא הספיקה לפרנסת המשפחה  עם זאת המילגה בת 

שהתרחבה עם הזמן.
כשראה הרב מחפוד שהילדים וצרכיהם גדלו, הוא החליט כי הגיעה העת 
להטות שכם, ולשאת בעול הפרנסה. הוא התקבל כשוחט באגודת השוחטים, 
ובכל בוקר היה משכים קום, יוצא לשוק הכרמל ושוחט עופות עד השעה 8.30 

בבוקר, ואז רץ ישר לכולל כדי להתייצב בדייקנות בכל יום על משמרתו.
בשלב מסויים נודע לרב מחפוד, כי הרב לנדא מחפש משגיח לתרו"מ, והוא 
הציע את עצמו. הרב לנדא יצא יחד איתו לשוק פרדס כץ, בחן אותו, התרשם 
מידיעותיו והורה למפקח, הרב שובקס, לקבל את האברך התימני לעבודה בדוכני 

הפרות והירקות.
אז איך הגעתם לשחיטה אצל הרב לנדא? אנו שואלים, והרב עונה: "יום אחד, 

שלח לי הרב לנדא בעשר בלילה להגיע לשוק, למעשרות של סחורה שהגיעה 
באופן פתאומי. אני השבתי שאיני יכול כי אני צריך לקום בבוקר מוקדם. שכחתי 
שלרב לנדא לא אומרים 'לא'. למחרת מודיעים לי שהרב לנדא מזמן אותי אליו, 
ואני מבין שכלתה אלי הרעה... איך שאני נכנס לחדרו, הוא פנה אלי בטרוניה: 
'למה לא באת לשוק לעשר?' ואני, סיפרתי לו את האמת: שאני שוחט בבוקר 
מוקדם, ופחדתי שאם אלך לשוק בלילה, אהיה עייף בזמן השחיטה מחוסר שינה.
"הוא פתח עלי זוג עיניים ושאל אותי: 'האם אתה שוחט?', עניתי לו: 'אכן, 
שוחט הנני ואביא חליפותי לפני הרב. וכשהבאתי לפניו את הסכינים, הוא הפגין 
את התפעלותו וציין בפני, שהקפדתי על השינה שבתה את ליבו. מצאתי את 

עצמי שוחט מן המנין אצל הרב לנדא".
כאן החלה כברת הדרך הארוכה, שאותה עשה הרב מחפוד לצדו של הגר"י 
לנדא, כאשר בהמשך פיקח מטעמו על בתי המטבחיים ועל ענף השחיטה והניקור 

בכללותו.
באותן השנים, לא זזה ידו של הרב מחפוד מתוך ידו של הרב לנדא, שמצדו 
סמך עליו וראה בו איש אמונו. "הרב לנדא היה עשוי ללא חת", מספר הרב. 
"היתה לו סבלנות ורוך מחד, אך מאידך ידע ללבוש קנאות ותקיפות כאשר היה 

צורך".
הרב לנדא, מצדו, ראה ברב מחפוד את יד ימינו וסמך עליו בכל. אחד המקרים 
שפורסמו בתקופה ההיא היה, כאשר הרב לנדא הגיע יחד עם הרב מחפוד, 
ששימש כמפקח מטעמו של הרב, למסעדה בגבול בני ברק-רמת גן. הרב מחפוד 
העיף מבט במוט הבשר שהיה מכוסה שומן ואמר לרב הקשיש: "איני יודע מה 
טיבו של שומן זה, אם שומן כשר הוא או לא". "וזאת מנין לך", תמה הרב לנדא. 
"שומן כשר נוטה מטבעו להתכווץ", אמר הרב מחפוד חד העין והבהיר כי "השומן 

הזה לא מתכווץ אלא נמרח, ומכאן עולה חשש לגבי כשרותו".
למחרת נסע הרב מחפוד בשליחות הרב לנדא לברר מה מקור השומן. לאחר 
בירור נודע, שמדובר בשומן של 'דבר אחר', רח"ל. עם הממצאים החמורים, שב 

אל הרב לנדא ועידכן אותו.
"הרב לנדא קם בנחרצות והלך איתי למסעדה, נכנס אליה כרוח סערה ותלש 
משם את התעודה. בעלי העסק הבטיחו לנקום את כבודם שהושפל. למחרת הם 
ארבו לי בשוק, תפסו אותי והלמו בי מהלומות כואבות, עד שהוצרכתי לאשפוז 

כמה ימים, במהלכם ביקר אותי הרב לנדא ועודד את רוחי".
"כשגדלו ילדיו של הרב ונכנסו לת"ת", מספר לנו הרב עדני, "הרחיב הרב לנדא 
את תחומי אחריותו והיה עליו להגדיל את נפח שעות העבודה. אך הוא התחבט 

בבעיה: הילדים גדלו והוא הרי נדרש לקיים 'ושננתם לבניך' ומה עושים?
"החליט שאין ברירה, ועליו לשכור לכל ילד מלמד פרטי שילמד עמם, וזאת 
כמובן לצד הלימודים בתלמוד תורה. וכך עשה: שכר שלושה מחשובי האברכים 
בבני ברק לשלושת בניו. החזקתם של שלושה מלמדים פרטיים, עלתה הון רב 
שלא היה מצוי תחת ידו, אך הוא לא העלה על דעתו שישנה אפשרות אחרת...

"כעבור ימים ספורים, מינה אותו הרב לנדא כרב המשחטה של קיבוץ סעד. 
הרב היה יוצא לשם פעם בשבוע עם צוות השחיטה במוניות 'דקר', כאשר פרט 
למשכורת קיבל בכל שבוע עשרה עופות, שאותם חילק ביו המלמדים הפרטיים 

של שלושת ילדיו, בנוסף לשכר ששילם להם על הלימוד.
"כך נמשך המנהג", הוא מסיים, "עד שהילדים בגרו ונכנסו לישיבות. וביום 
שבו סיים הבן הקטן את הת"ת ונכנס לישיבה, נסגרה המשחטה. כבר לא היה 

צורך בכסף"...
"וזהו המסר החשוב", מבהיר הרב. "אם רוצים לראות נחת מהילדים, יש 
להשקיע, יש לטפח, להרעיף חום ואהבה, ללמוד יחד ולהקרין לילד שהצלחתו 
היא הצלחתנו. רק כך אפשר לגרום לו לאהוב את התורה ואת דרכה, כשהקשיים 

שיחווה, אם יחווה, לא ירפו את ידיו אלא דווקא יחשלו אותו".
)מתוך המודיע | מגזין לחג הפסח – תשע"ח(

<<< המשך מעמוד 4 | הגאון רבי חיים פנחס שיינברג זצ"ל

אין כבוד אלא תורה
חלק גדול מהשפעת דמותו היתה, כאשר ראו איך מושגי הנצח אצלו הם 
מציאות פשוטה בבטחון ובבהירות. בביקורו באוסטרליה, התארח בבית הנגיד 
ר' איזי הרצוג. הוא ארחו בחמימות רבה, בהיותו אוהב תורה מיוחד, והשתדל 
לשמשו בעצמו. הוא העמיד לרשותו את רכב השרד שלו מדגם רולס רויס, 
כדי להסיעו ממקום למקום. באחד הימים שואל ר' איזי את תלמיד רבינו, 
הרה"ג רבי יעקב העבר שנהג ברכב, האם נראה לו שרבינו יודע שהוא נוסע 
ברכב הרולס רויס, הרכב היוקרתי ביותר בעולם? רבינו שמע, ושאל כמה 
עולה רכב כזה, אמרו לו, שבאוסטרליה זה עולה ארבע מאות אלף דולר. 

רבינו נדרך, מה עולה כל כך ברכב זה? וניסו להסביר לו את מעלותיו, ולא 
הצליח להבין בכל זאת מה מייחד אותו, שמייקר אותו כל כך לכזה סכום? 
עד שבעל הבית אמר לו שזה ענין של כבוד עבורו, שאם הוא נוהג ברכב כזה, 
ואיש עסקים מגיע לפגישה עסקית איתו, הוא מסתכל עליו אחרת. "כבוד?", 
הגיב רבינו, "אכן זה אחרת! אבל יש לי רעיון יותר טוב לכבוד, אם תקדיש 
את הבנין החדש של הישיבה )בנין הפנימיה שהיה אז בבניה( שמתנוססת 

לתפארה במרכז ירושלים, ויהיה כתוב עליו שמך, זה כבוד אמיתי!"

)מתוך הספר 'מגדלתו ומרוממתו'(

כשחזרתי 
לשעריה 

כבחור ישיבה 
עם קסקט 

וחליפה. 
הפכתי ללעג 

וקלס. נערי 
הרחוב היו 

רצים אחרי 
ויורקים 

לעברי
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הגאון רבי גואל אלקריף שליט"א, על תופר הכפתורים ורבי אלחנן וסרמן זצוק"ל
"וּלְכָל נִדְבוֹתָם" )ויקרא כ"ב, י"ח( 

ישיבתו של רבי אלחנן וסרמן זצ"ל הי"ד בברנוביץ', היתה שרויה במצוקה 
כספית קשה. ארבע מאות תלמידים, גדולים בתורה וביראה, ישבו ולמדו 
תורה בשקידה, אבל לא היה להם לחם די שבעם. מפעם לפעם היה רבי 

אלחנן נוסע לאסוף כסף לאחזקת הישיבה.
המצב הכספי של הישיבה הלך והורע. לא רק שהיה קשה להשיג לחם כדי 
שבעם של התלמידים, קשה היה בכלל להשיג לחם. רבי אלחנן נסע לרוסיה 
וגם לפולין, אבל התוצאה היתה כשלון מוחלט. הוא לא הצליח להשיג כסף 

שיאפשר להמשיך להחזיק את הישיבה.
הדאגה היתה גדולה. מה יהיה?? האם תיסגר, חלילה וחס, הישיבה הקדושה??

בלית ברירה החליט רבי אלחנן וסרמן לנסוע לארצות הברית. נסיעה לארצות 
הברית פירושה היה – באותה עת – שהות של שנה לפחות 
בנכר. היה עליו לעזוב את התלמידים ואת הישיבה למשך שנה 

שלמה.
יצא רבי אלחנן לשליחות הארוכה והמפרכת, לארצות הברית. 
נדד מעיר לעיר, ממדינה למדינה, וכמעט שלא העלה דבר 
בחכתו. כלום גם המסע הזה יסתיים בכשלון? ומה יהא על 

הישיבה, על הבחורים ועל לימוד התורה??
היה שם אדם בשם ר' יוסף אליהו אנטל. אותו אדם אמר 
לרבי אלחנן וסרמן: "יש במנהטן יהודי אחד, שפעם קראו לו 
פינחס וסרמן, והיום קוראים לו פיליפ קודסטין. הוא אדם 
עשיר מאד, בעל מפעל גדול של מעילים, ואם הוא רק ירצה 

לעזור...".
- "פינחס וסרמן? אני מכיר אותו. כשהיינו ילדים למדנו יחד 

בחיידר. בבקשה, קח אותי אליו!".
ר' יוסף אליהו היה די מסוייג. "ישנן שתי בעיות: ראשית, הוא 
התרחק מאד מתורה וממצוות. ושנית, הוא קמצן נוראי. להוציא 

ממנו דולר אחד זו משימה בלתי אפשרית".
אמר רבי אלחנן וסרמן: "אעשה את ההשתדלות הנחוצה ואנסה".

רבי אלחנן ניסה לפגוש את פינחס-פיליפ, אבל המזכיר הודיע שהנ"ל עסוק. 
שוב ניסה רבי אלחנן, ושוב הודיע צוות עוזריו של מיסטר פיליפ גודסטין, 

שהוא עסוק.
בפעם השלישית הצליח רבי אלחנן וסרמן להעביר הודעה לפנחס-פיליפ, 

שהוא מחפש אותו.
האיש שמח מאד לשמוע שרבי אלחנן, חברו מילדות, נמצא באזור, וביקש 

שיבוא לפגוש אותו בהקדם האפשרי.
רבי אלחנן הגיע לביתו המפואר של פינחס – פיליפ, והתקבל בהתרגשות 

גדולה.
"ספר לי בבקשה, מה קורה אתך? מה עבר עליך בשנים הארוכות האלו, 

שלא נפגשנו?"
רבי אלחנן סיפר: "למדתי אצל ה'חפץ חיים' הקדוש, ואחר כך בכולל 
בקובנה. היום ב"ה יש לי ישיבה עם ארבע מאות תלמידים, שלומדים תורה 

לשמה. ומה אתך?"
"הגעתי לארצות הברית בגיל שבע עשרה", סיפר פינחס-פיליפ, "מצאתי 
מכונת תפירה ישנה, תיקנתי אותה והתחלתי לעבוד איתה. היום יש לי מפעל 
לייצור מעילים, שמעסיק שלוש מאות עובדים. אני נחשב היצרן הגדול ביותר 

של מעילים במנהטן".
לאחר זמן מה שאל פינחס-פיליפ את רבי אלחנן: "לשם מה באת?"

- "רציתי לומר לך שלום".

אמר לו פיליפ: "נו, רבי אלחנן... אתה היית העילוי של החיידר, מאחורי כל 
מעשה שלך עומדת מחשבה עמוקה. אתה כמובן לא באת מרוסיה לומר לי 

שלום, למה כן באת?"
- "רציתי לומר לך שלום", שב ואמר רבי אלחנן.

השיחה הסתיימה, מבלי שסיפר רבי אלחנן על סיבת בואו. רבי אלחנן חזר 
לאכסניתו. לא חלף זמן רב, ופיליפ יצר איתו קשר, וביקש ממנו לשוב ולבקר 

אצלו בהקדם האפשרי.
"תגיד לי, בבקשה, את האמת – למה באת? אני בטוח שמשהו חשוב וגדול 
עומד מאחורי הנסיעה שלך לארצות הברית. אין לי מנוחה כל זמן שאני לא 

יודע. תגיד לי, בבקשה, למה".
אמר לו ר' אלחנן וסרמן: "אתה רוצה לדעת למה באתי? הנה, תראה את 
המעיל שלי – יש פה 
רק שני כפתורים, 
אחד מהם רפוי, ועוד 
חסר  אחד  כפתור 
לגמרי. יש לך מפעל 
שלם של מעילים, 
אני מבקש שתתפור 
לי את הכפתורים".
פיליפ מחייך. "א-
מה  אלחנן,  ר'  יי, 
כוונתך? יש לך איזו 
מטרה גדולה וסמויה. 
לי  נראה לך שאין 
 ? בקודקודי שכל 
לכל  מגיע  יתי  הי
בלי  הזה  העושר 
שכר?... ר' אלחנן, 

אנא ספר לי את האמת – מדוע באת לכאן?"
שאל אותו ר' אלחנן: "מדוע נראה לך פשוט וברור שלא באתי בשביל 

הכפתורים?"
אמר לו: "הכפתורים האלה עולים כמה קופיקות, כולם ביחד. כרטיס הנסיעה 
באניה להפלגה ארוכה של שלושה שבועות מרוסיה לארצות הברית, עולה 
כמה מאות רובל. אתה לא תשלם כמה מאות רובל בשביל לתפור כפתורים, 
נכון? ולא תצא לנסיעה כל כך ארוכה ומפרכת, מבלי שתהיה לכך סיבה 

חשובה".
אמר לו ר' אלחנן: "ישמעו אזניך, פנחס, מה שפיך מדבר. הגמרא במסכת 
חגיגה אומרת, שכל רקיע מהלך חמש מאות שנה, ובין רקיע לרקיע מהלך 
עוד חמש מאות שנה. הנשמה שלך היתה חצובה מתחת כסא הכבוד, והקב"ה 
שלח אותה לדרך הארוכה הזאת של חמש מאות שנה כפול ארבע עשרה 
פעמים... בשביל מה שלח הקב"ה את הנשמה שלך לעולם הזה, לעבור את 
כל הדרך הזאת? בשביל לתפור כפתורים?! בשביל זה באת לעולם, פנחס, 
לתפור כפתורים?! כלום ניתן לחשוב כך?! תורה אתה לא לומד, צדקה אתה 

לא נותן, מה יהיה אתך??"
פנחס התחיל לבכות. בפעם הראשונה מזה שנים רבות נזכר בבוראו. 

"בבקשה ממך, רבי אלחנן, תתחיל ללמוד איתי דף גמרא. כעת".
ר' אלחנן פותח גמרא, ולומד איתו סוגיה במתיקות גדולה. פתאום שבו אל 

פנחס רגשות קדומים, פתאום הוא מתעורר לתשובה.
"אני חייב להתחיל ללמוד", הוא אומר לרבי אלחנן. ורבי אלחנן, ללא 

באת?"  מה  "לשם  אלחנן:  רבי  את  פינחס-פיליפ  שאל  מה,  זמן  לאחר 
-"רציתי לומר לך שלום", ענה רבי אלחנן. אמר לו פיליפ: "נו, רבי אלחנן... 
אתה היית העילוי של החיידר, מאחורי כל מעשה שלך עומדת מחשבה 

עמוקה. אתה כמובן לא באת מרוסיה לומר לי שלום, למה כן באת?"...

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד 3 | מנהלי 'קופת העיר'

דבר שאינו לרוחו, לא היסס לגעור בגבאי 'קופת העיר'. אירע פעם שלאחד 
האירגונים היו טענות על השם 'קופת העיר שעל ידי ועדת הצדקה' ]כך הוא 
שם העמותה וכך פורסם פעם בפרסומים[. מרנן פוסקי הדור הגר"ש וואזנר 
זצוק"ל ולהבחל"ח מרן הגר"נ קרליץ שליט"א, כתבו שאין בזה שום חשש, 
אך כשהגענו אל רבינו שיחתום על-כך, התרעם מאד ואמר שהכל גאווה, 
ומה אכפת לנו להוריד ולשנות מה שמרגיש לאחרים... אחד מהגבאים העז 
פניו ושאל את רבינו בצחות: 'אם יבוא מישהו ויגיד לרבינו שהשם 'שטיינמן' 
מרגיז אותו, ועליו להחליף ל'בוזגלו' האם יסכים? רבינו שתק מעט ואמר 
בפה קדשו: 'חושבני שאם למישהו יהיה אכפת – אסכים בשמחה לשנות את 
שמי ל'בוזגלו'...' זכורני שחיוך רחב היה נסוך על פניו, ובירך אותנו שהדבר 
רק יועיל, ואכן פקודתו שמרה רוחנו ושינינו את השם ל'קופת העיר' ומאז 

ראינו רק סייעתא דשמיא בכל צעד ושעל.
"חשוב לציין כי גם בשנת תשס"ג, הגיע רבינו לכנס גדולי הדור עבור 'קופת 
העיר' בבית מרן הגר"ש וואזנר זצוק"ל. מאז מדי שנה או שנתיים, התכנסו 
כל גדולי הדור בראשותו למען 'קופת העיר': בשנת תשס"ד התקיים הכנס 
בביתו; בשנת תשס"ה בבית ידידו ורעו מרן הגרמ"י ליפקוביץ זצוק"ל; בשנת 
תשס"ז בבית מרן הגר"נ קרליץ שליט"א; בשנת תשס"ט בבית כ"ק מרן 
אדמו"ר מטשרנוביל שליט"א, בשנת תש"ע בבית מרן שר התורה הגר"ח 
קנייבסקי שליט"א, ובשנת תשע"א באודיטוריום ברמת אלחנן, כאשר בכל 
פעם היה רבינו עומד בראש הכינוס, יחד עם מרן הגר"ש וואזנר זצוק"ל, 

ומדבר בשבח הצדקה וקורא לתרום עבורה".
כאן מגלה לנו הגר"מ שפרינצלס 'סודות מהחדר': "תמיד היה קשה מאד 
לתאם זמן שיתאים לכל גדולי הדור, שהרי לכל אחד יש סדר יום משלו, אך 
רבינו זצוק"ל הורה לנו שהוא יגיע בכל זמן שיאמרו לו, ואין צורך להתחשב 
בו כלל, מכיון שמגיע למען הרבות צדקה וכבוד שמים, וממילא אין נפקא-

מינה מה יעשה באותה שעה, ובכל שעה יוכל להגיע. 
גדולי ישראל תמיד הפליאו את ענוותנותו, שבמקום שהוא יחליט וכולם 

ילכו על פיו, הוא תמיד היה 'האחרון ברשימה' לבדוק מתי נוח לו.
"אציין בזאת עובדה נפלאה: פעם, בשעה ששהינו בביתו ושוחחנו על מקרה 
מסוים, שאסור לחושפו ברבים מחמת צנעת הפרט, הבחין רבינו באחד שנמצא 
בביתו, והיות שלא הכירו, חשש שאינו אדם נאמן מספיק, כדי לשמוע את 
הדברים החסויים ולא להעבירם הלאה. מה עשה רבינו? ישב ושתק במשך 
כרבע שעה, ולא הוציא הגה מפיו. מאידך, גם לא סימן לאיש לצאת מביתו 
כדי לא לפגוע בו. רק לאחר שחלפה רבע שעה בשתיקה מוחלטת, ייתכן 
שהלה הבין שאינו רצוי בסביבה ויצא מהמקום, או-אז המשיך רבינו לשוחח 

אתנו בחופשיות.
"בחדות עיניו הבחין רבינו בכל דבר שנעשה ב'קופת העיר', ודוגמא קטנה, 
שתעיד על כאלו רבות שהתרחשו במרוצת השנים: באחת השנים, כשנערכה 
בביתו תפילת רבים בערב ראש חודש סיון, אמר להגאון רבי דוד כהן שליט"א, 
ראש ישיבת חברון, ששימש כשליח ציבור לומר בקול את תפילת השל"ה 
הקדוש – שהיה עליו לומר את התפילה יותר בשמחה ולא בעצב, כי הרי 
מעתיר על אלו שזכו לתת צדקה למקום מהודר ומהוגן... כאלו עובדות היו 
לרוב, כשרבינו מצדו מרבה לשכנע ולהתבטא עד כמה חשובה היא מעלת 

הצדקה ל'קופת העיר', ועשה את כל אשר לאל ידו להגדיל את ההכנסות 
בקופה ככל היותר".

ישועות בהם מקיפות
הגר"מ שפרינצלס מספר לנו שתי עובדות מיוחדות, על ישועות נפלאות 
שהתקיימו הודות לברכותיו של מרן רבינו זצוק"ל עבור התומכים ב'קופת 

העיר':
"מעשה בגבאי צדקה של 'קופת העיר', שעבר תקופה לא-קלה בעבודתו. 
בצר לו, נכנס לרבינו וביקש לפרוש ממשרתו, אך רבינו אמר לו מילים לא 
שגרתיות: 'אל תעז לפרוש, אתה לא יודע ממה אתה ניצל!' רבינו סיפר לו 
על אביו של הרב יצחק רוזנגרטן הי"ו – נאמן ביתו ומקורבו של רבינו, 
שהפקיד את כל עסקיו בידי מנהל עסקים נכרי בשוויץ, והוא עצמו היה 
משוחרר לגמרי מכל עול הניהול, ולא ידע מימינו ומשמאלו מהקורה בעסקיו 
הענפים, אלא השקיע את כל כולו אך 

ורק בעבודת הצדקה.
"משהגיע לגיל מסוים, החליט לעזוב 
את מערך הצדקה והעבירה לאחד מבני 
משפחתו. למרבה הפלא באותו יום 
והרב  התפגר הגוי מנהל העסקים, 
רוזנגרטן הוכרח להיכנס לעסקיו שלא 
בטובתו. התברר שכל זמן שהתעסק 
עם הצדקה, הקב"ה נתן לגוי לחיות, 
שינהל עבורו את העסקים והוא יחיה 
על מי מנוחות, אבל ברגע שעזב את 
הצדקה, נפל עליו העול הכבד של 
ניהול העסקים. בכך התכוון רבינו לחזק 
את גבאי הצדקה שביקש לעזוב את 
תפקידו, שאף פעם אי אפשר לדעת 
אלו בעיות וכמה עגמת-נפש נמנעות 
ממנו, רק בגלל שהוא מתעסק עם 

צדקה".
סיפור נוסף, ועמו אנו מסיימים את 
היריעה המיוחדת: "בתקופה האחרונה 
נכנסנו אל הקודש פנימה אצל רבינו 
עם גביר מחוץ-לארץ ]כמו שנהגנו תמיד להביא לפניו גבירים מחו"ל, שיברכם 
מברכות קודשו[. הגביר ביקש מרבינו ברכה להצלחה, ולהינצל ממשפט 
מסובך שצפוי לו בארה"ב. רבינו אמר לו: 'תקבל על עצמך לתת מעשרות 
ולא לשקר את הרשויות, ובסייעתא דשמיא תינצל'. הגביר אמר שהוא כן 
מרמה קצת את הרשויות, אבל רבינו עמד על כך בתוקף, שלא יברכו אלא 
אם יקבל על עצמו שלא ירמה יותר. כיון שראה האיש בתוקפנותו של רבינו, 
קיבל על עצמו על אתר קבלה טובה זו, ואכן ניצל באופן פלאי למעלה מדרך 
הטבע. רבינו אף אמר לו, שאת כל הכסף שרצה לתרום כדי שיינצל מהמשפט, 

ייתן ל'קופת העיר' כי צדקה מגנא ומצלא".
)מתוך 'המבשר', גליון אבל טבת תשע"ח(

<<< המשך מעמוד קודם

עיכובים, סידר לו חברותא ומקום ללמוד.
"עכשיו הרב יגיד לי באמת למה בא לכאן".

אמר לו רבי אלחנן: "באתי כי לישיבת ברנוביץ' אין כסף".
אמר לו פינחס: "בעז"ה, שנתיים שלמות - כל הישיבה על חשבוני!"

ומה איתנו?
אף אנו לא באנו לעולם הזה לתפור כפתורים! באנו בשביל לעמול בתורה 

ולקיים מצוות. לעשות רצון אבינו שבשמים.
התפקיד החשוב שלנו – שעבורו נשלחה נשמתנו לדרך הארוכה כל כך – 
מחייב עמל ומאמצים. בן עליה אמיתי עובד את ה' בכל רגע ורגע. בן תורה 

אמיתי לא עוזב את דף הגמרא, יהיה מה שיהיה.

• • •

אדם ש'תופר כפתורים' במקום למלא את ייעודו האמיתי, גורם סבל גדול 
לנשמתו.

המשגיח, רבי יחזקאל לווינשטיין היה אומר: "יודעים אתם, למה רואים 
הרבה אנשים שאינם רגועים ואין להם סיפוק ושמחה?"

והיה ממשיל על כך מעין משל לאדם רעב מאד, שלא אכל כבר יומיים. 
הוא מגיע לחתונה, ורואה מולו מעדנים רבים מעלי ניחוחות. יש עמו סלים, 
והוא מתחיל למלא את סליו באוכל: פרגיות, שניצלים, סלטים, תוספות 
וקינוחים... הוא תוחב מעדן אחר מעדן אל תוך הסלים, ותוך כדי כך צועק 
ומייבב מרוב יסורים: "אני רעב, אני רעב! אני כמעט גוסס מרוב רעב, הצילו!"
אמר לו חכם אחד: "במקום להעמיס את המעדנים בתוך הסלים, תאכל 

מהם, ואז תהיה שבע".
הנשמה רעבה, היא מתייסרת, צועקת מרוב רעב, אבל האדם דואג ל'סל' 
– לגוף, מספק לו עוד ועוד הנאות גשמיות, אבל הנשמה נשארת רעבה 

ואומללה, חסרת מנוח, והיא ממשיכה לחפש ולייחל לרוחניות.
מה נותן לאדם רוגע ואושר?

מה נותן לנשמה את המתיקות, שהיא כל כך זקוקה לה?
לימוד התורה!

להתחיל מסכת, ללמוד בהתמדה ולדעת אותה על בוריה, ולהמשיך לשנן.

"אשרי מי שבא לכאן ותלמודו בידו", אשריו בעולם הזה ואשריו בעולם הבא.
)מתוך 'דורש טוב'(

בצר לו, נכנס 
לרבינו וביקש 

לפרוש 
ממשרתו, אך 
רבינו אמר לו 

מילים לא 
שגרתיות: 'אל 

תעז לפרוש, 
אתה לא יודע 

ממה אתה 
ניצל!'
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סיפורים ממסעות ראשי הישיבות והכוללים לאיסוף תרומות
"וּלְכָל נִדְבוֹתָם" )ויקרא כ"ב, י"ח(

"היתה זו אחת הנסיעות הדרמטיות שלי לחו"ל" – משחזר באוזנינו הרה"ג 
וייסבורד שליט"א, שהקים את עולם התורה המופלא 'יששכר  רבי אלחנן 
באהליך' ברחבי הארץ, בו לומדים למעלה מאלף אברכים. עליו לגייס מאות 
אלפי דולרים מידי חודש בחודשו, ומדי חודש מגיע הנס הפרטי שלו, שנראה 

כהוצאת מים מן הסלע.
"היה חסר לנו הסכום למילגת האברכים לחודשיים ימים. עמלנו רבות למצוא 

מישהו, שיסייע לגייס 
את הסכום הגדול שחסר 
לנו לקיומם של האברכים, 
ולא נראה בפתח כל 
מוצא אפשרי. למרות 
שנסעתי לחו"ל בכרטיס 
זמנו  ננקב  שמראש 
לאחד-עשר יום, עברו 
עשרה ימים ולא מצאתי 
דבר שיוכל לסייע בעדי 
למצוא פתחון יד ולב 

למבוקשי.
"תוך סייעתא דשמיא 

מיוחדת מצאתי באורח פלאי עסקן נמרץ בחו"ל, ששימש כגבאי צדקה של 
אחד הגבירים הנודעים, והוא תיווך בינינו שאבוא עמו לפגישה חשובה, כשהוא 
אומר לנו ברורות שלפי הנדמה לו, פגישה טובה זו תניב, ככל הנראה, חלק 

גדול מהסכום הנדרש. הוא הדריכני כיצד להצליח בפגישה המיוחלת.
"נפגשנו עם הגביר, ונראה היה שעבודת השטח שנעשתה, יש בה הכוח לקצור 
את פרי העמל, ולהשיג את מירב הסכום הנדרש. אך בסופו של הליך הוא נתן 
לי סכום קטן בלבד, שהיה רחוק מהמצופה, ואף ממה שדובר תחילה אודות 
פגישה זו. האכזבה היתה גדולה, ובפנייתי לאותו מתווך, תהיתי על תוצאתה 
של הפגישה המדוברת, שתלינו בה תקוות כה מרובות. המתווך, שחש שלא 
בנוח, ניסה שוב לדבר על ליבו של הגביר, ובמשך יומיים התקיים משא ומתן 
בניסיון להשיב את הגלגל, ולשפר את תוצאות המפגש. תחילה היה נראה 
שהעניין לקראת פתרון מוסכם, ואז כעבור שעה שוב מתקשר המתווך, ובפיו 
הבשורה המאכזבת, שנראה עתה שלא יצלח הדבר, והגביר אינו מוכן להיפגש 
בשנית. כך חזר הדבר על עצמו כמה פעמים, כשבכל פעם נושא אני את ליבי 
ליושב במרומים, שיחוס על האברכים המשוועים לכך בארץ הקודש, ויסייע 

בעדי להשיג את המבוקש. 
"ההתנהלות היתה מוזרה בעיניי, כי הגביר היה נודע כאדם מסודר, שהליכותיו 
סדורות לו להפליא, וכאן באורח מוזר הייתה התנהלות שונה בתכלית. כל שעה 

הגיעה תשובה שונה, הטון שונה בהתאם. הדבר היה לפלא בעיניי.
"משראיתי שאינני מצליח לשנות דבר, החלטתי, בלית ברירה, לעלות על 
המטוס ולשוב ארצה כמעט בחוסר כל. ביושבי על כיסאי במטוס, כשבעוד 
רגעים אחדים המטוס ממריא חזרה ארצה, מגיע הטלפון המיוחל. המתווך 
מספר שהגביר נענה, וחפץ להעביר זה עתה את הסכום המדובר לחשבוני. 
היתה זו סייעתא דשמיא מיוחדת שחזיתי בכל ההתנהלות, שייקרה בעיניי את 
הנתינות הללו, שקשות הן למביאיהן, לבטח בשל גודל מעלת צדקה זו, שהיא 
שותפות אמת באברכים בני עליה, הממיתים עצמם באהלה של תורה יומם 

וליל".
בלב המטוס, לאחר הייאוש

סיפור מופלא שראוי להעלותו על נס, זוכים אנו לשמוע מבעל המעשה, אחד 

ממקימי עולם הישיבות לעדות המזרח בארה"ק, הג"ר מיכאל טולידאנו שליט"א, 
ר"מ בישיבת 'אור ברוך' בירושלים:

"בצרפת חי בשעתו יהודי אמיד ויקר בשם הרב יוסף לוי. אדם נכבד עם תודעה 
עמוקה ליהדות, אשר הגיע מתוניס. הוא נודע כאדם ירא שמים גדול. באותה 

עת הם היו שלושה אחים במשפחה.
"בעבר, הקמתי מקום תורה מפואר בצרפת, וכנכד הגאון רבי רפאל ברוך 
טולידנו זצוק"ל, שרומם קרן התורה בצרפת והקים מוסדות מפוארים שנקראו 
'חזון ברוך', והפקידם בידי בני משפחה, עליתי ארצה להקים את משאלתו 
וחלומו הגדול של הסבא, להקים 'מוסדות תורה לבני עדות המזרח בארץ 
הקודש'. אלא שככל יהודי בעל הבנה, הוא ידע כי ללא עזרה מיוחדת מנדיבי 
עם, לא יהיה בידו להקים ולייסד ישיבה חדשה בארץ הקודש, שכולה על טהרת 

הקודש.
"באותן שנים לא הייתה ישיבה כזו מצויה כלל בארץ הקודש, והצורך היה 
חיוני וראשון במעלה. לאחר שגמלה בלבו ההחלטה להקים ישיבה לתפארת 
בירושלים, ואף נמצא מגרש בפאתי בית וגן הירושלמית, כל שנדרש היה למצוא 

את הנדיב שיוכל להרים קרנה של תורה, בהיקף כה גדול כפי שנדרש.
"מפה לאוזן עברה השמועה, כי בצרפת קיים אותו נדיב לב, הרב יוסף לוי, 
ולרבי מיכאל שליט"א ידוע היה, שבידו של אותו נדיב לב יהיה, לסייע לו להקים 
את המגדלור התורני לתורה. אלא שכל הניסיונות לאתרו עלו בתוהו, ולמרות 
הניסיונות הרבים כמה 
פעמים להשיגו, הדבר 
לא צלח. אך הוא לא 
נרתע ונשא תפילה בפיו 
שה' יהיה בעזרו. לאחר 
כל התלאות, משראיתי 
כי לא צלח בידי, התלבטתי 
ת  לנסו אם  תחילה 
דרכים  עוד  ולאתר 
נדיב,  לאותו  להגיע 
שהדרך להשיגו הייתה 
קשה מאד, אך משראיתי 
כי אין הדבר עולה בידי, 

גמרתי אומר לשוב ארצה.
"בעודי תר אחר כרטיס לחזרה מהירה ארצה, נודע לי על טיסה מיוחדת מפריז 
לארץ הקודש בקבוצה ששכרה מטוס פרטי, ומשכך ביקשתי אף אני להשיג בו 

מקום, וב"ה הצלחתי בכך.
"בנסיעה, בעודי יושב ומהרהר בקורות אותי, זימנה ההשגחה ו'במקרה' 
התיישבתי לצדו של אותו נדיב לב – רבי יוסף לוי... בליבי התפללתי שהקב"ה 
ישים את מילותיו בפי, ואדע איך לדבר עמו בצורה מושכלת. מבלי לחשוב 
הרבה, אמרתי לו בטבעיות שמזה זמן רב אני מחפש אותו בהיותו גביר גדול, 
וחיפשתי את ההזדמנות לבקשו בקשה מיוחדת, לה נצרך אני הרבה. וכך, תוך 
כדי נסיעתנו, סיפרתי לו בארוכה על כל הרעיון המיוחד שגמל בליבי להקמת 
ישיבה גדולה, בקמפוס מפואר בארץ הקודש. הסברתי לו שעתה בדיוק אנו 
אמורים להתחיל, ואין לנו מי שיממן את העלות היקרה של בניית הקמפוס 

המפואר שעלותו גבוהה מאד...
"סופו של דבר: המשפחה כולה התגייסה לעזור ולהרים בנין גדול ומרשים... 
המעניין הוא שהקב"ה שילם להם עוד בחיי חיותם, וזכו לצד העושר הגדול 
שנפל בחלקם, שכל בניהם בעלי תורה, ואף נכדיהם מפארים כיום את היכלי 

הישיבות הקדושות...".

ההתנהלות היתה מוזרה בעיניי. הוא נודע כאדם מסודר, וכאן באורח מוזר, כל 
שעה הגיעה תשובה שונה. הדבר היה לפלא בעיניי. החלטתי, בלית ברירה, 
לעלות על המטוס ולשוב ארצה כמעט בחוסר כל. ביושבי על הכסא במטוס, 

כשבעוד רגעים אחדים המטוס ממריא חזרה ארצה, מגיע הטלפון המיוחל

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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<<< המשך מעמוד קודם

לא ליהנות מ'שכר שבת'
"פעם" – סח באוזנינו הגאון רבי ברוך נויבירט שליט"א, ראש ישיבת 'נתיבות 
חכמה' – "נסענו עם אבא לאחת ממדינות דרום אמריקה, לצורך גיוס כספים 
להחזקת הישיבות שבראשותו. בכל מקום אליו הגיעה השמועה על בואו של 

מחבר 'שמירת שבת כהלכתה', התקבלנו באהדה ובמאור פנים.
"באחת הקהילות, סיפר לנו אחד היהודים האמידים בתום לב, כי כדאי לנו 
לסור לאחת הערים הסמוכות, שם הספר 'שמירת שבת' הינו קודש קודשים 
ממש, והיהודים האמידים שבה, ישמחו לסייע ולעזור למחברה הדגול, שמצילם 

מדי שבת מאיסורי השבת.
"שמחתי על הידיעה, וביקשתי מאבא להטות את המסלול לאותה קהילה 
מדוברת, כפי שייעץ לנו אותו יודע דבר. הייתי בטוח שהמסע יוכתר בהצלחה, 

כפי שקיווינו, אך אבא היה נחרץ בדעתו – 'איננו הולכים לשם'.
"אני בתמימותי שאלתי: 'מדוע לא?'

"ואבא זצוק"ל השיב: 'אינני רוצה ליהנות מכספי 'מעשה שבת', ואם בגלל 
הספר ושבחו נוכל לקבל כספים רבים יותר, זהו מעשה שבת שאין לי בו 
חפץ ותמורה'. השבתי לאב – 'הרי אנו לא נוטלים ולו אגורה אחת בעבורנו, 
כל הכסף כולו קודש להחזקת תורה, ולהרבות תורה בישיבות החשובות 
שהוקמו על ידו'. ואבא במבטו המיוחד משיב לי בפסקנות ובנחישות: 'וכי 

תלמד אותי מהו לשם שמים?!'"
וכשהעיסוק כולו לשם שמים, ההתנהלות כולה אף היא בהתאם. וכך הוא 
ממשיך לתאר: "ידוע כמה אבא הקפיד על תפילות במנין ובזמנן הקבוע. לא 
היתה פעם שיצא מן הבית ולא לקח עמו את התפילין, שמא יצטרך להן. אצלו 
כל סעיף ותג מדברי ה'משנה ברורה' ו'שער הציון', לא היה תמרור או אמרה. 
זו הייתה מציאות חיים, שלא יתכן לחיות אחרת. לא פעם אירע שהגיע לשדה 
תעופה גדול וסואן, ונאלץ להתפלל במקום ולהניח תפילין, ניסו לסדר לו מקום 
שקט וראוי לתפילה, אך ללא כל מוצא, האולמות כולם היו סואנים בבני אדם, 

והרעש וההמולה היו מנת חלקם.
"אבא פקד להניח את התפילין בפינה שמצאנו לעצמנו, ואמר בקול בטוח 
וסומך: 'הרי שנינו 'וראו כל עמי הארץ כי שם ד' נקרא עליך ויראו ממך', אם 
נניח את התפילין ויראו עלינו שם ד', הם יראו ויפחדו מעמנו'. והיה הדבר 
לפלא. אבא רק סיים להניח את התפילין לראשו, ולפתע, ללא כל סיבה הנראית 
לעין, החדר כולו התרוקן, המוני בני אדם עזבו את המקום כלעומת שבאו, 
ויכול היה להתפלל בשלוות נפש, כהרגלו מדי בוקר בישיבת 'קול תורה' 
הירושלמית, אף בשדה תעופה סואן באמצע מסע ארוך, שאיש לא האמין 

ששייכת מציאות שכזאת כלל"...
)מסע חייהם –  פסח תשע"ח, יתד נאמן(

<<< המשך מעמוד 1 | הגאון רבי אביגדור הלוי נבנצל שליט"א

שכך נהוג לפתוח מכתב'... על סיפור זה אמר לי הרב, שאין נכון לספרו, ובטח 
הוא הומצא ע"י ה'משכילים' שביקשו ללעוג, כי רעק"א ידע את גאונותו 

ומעמדו.
"ושאלתי אותו: 'אם כך, מהי ענווה אם מכיר את מעמדו?', והשיבני שאם 
יודעים שהכל מתנה מהקב"ה, ואם חפץ הוא יכול לעשות את האחר גדול 
ממני, זוהי מהות הענווה. הסברא נותנת, כי אם הרב אמר כך על רעק"א, 
בוודאי ידע אף הוא מה מעמדו באמת. הוא ידע שהוא פוסק הדור, ובכל זאת 
לא סבל שיכתבו זאת ברבים, וחשש שיפגע הדבר בפוסקים אחרים, מרוב 

זהירותו בבין אדם לחברו".
אנו מבקשים לשמוע, האם במשך השנים 
היה מו"מ הלכתי מעניין בין הרב לבין רבו 

מרן הגרש"ז זצ"ל.
"אני זוכר שבאחת הפעמים הציג 
בפניי שאלה, אודות שריפה המתרחשת 
בבית אדם בשבת, וניכר הדבר שמלבד 
הבית היא לא תתפשט סביב לה, ותיעצר 
בכך, אך בעל הבית שיצא מן הבית 
הינו חולה לב, ויש חשש שליבו לא 
יעמוד לו מול מראה ביתו הנכחד. שאל 
מרן הגרש"ז זצ"ל, האם מותר ליהודים 
לכבות שריפה זו מחמת חשש פיקוח 
נפש? אני עניתי בפשטות שהיות ומדובר 
בספק פיקוח נפש מותר הדבר, אך 
הרב היה נחרץ בדעתו, שאותו יהודי 
ידאג  עולם  שבורא  להאמין  עליו 
למחסורו, ואם אינו מאמין כך ונוטל 
הדבר לליבו, אל לנו לחלל את השבת 
בעבורו דאיהו דאזיק אנפשיה. במשך 
דנתי לפניו בדבר חלופות,  השנים 
וכמדומני שבסוף ימיו חזר בו, וסבר 

שאכן מותר הדבר".
לקח החמץ והמצה: חוט השערה המבדיל 

בין גן עדן לגיהנום!
ערב חג הפסח שאלנו את הגר"א 
נבנצל שליט"א: מהו הלימוד למעשה 

שעלינו ללמוד ממהות חג הפסח?
וכך אומר לנו הרב שליט"א: "מעודי התפלאתי מהי השמחה הגדולה שיצאנו 
ממצרים לחירות, הרי עד עתה היינו משועבדים לפרעה, ומעתה אנו משועבדים 
לבורא העולם מרגע קימתנו בבוקר למשך כל היום? אלא, החירות האמיתית 
היא שניתן לעשות מה שאנו חפצים, והנשמה רוצה את האמת, כדברי הרמב"ם 

בעניין 'כופין על המצוות', וזה לא היה לנו במצרים.

"במקביל צריך לדעת, שהחמץ והמצה בחג צריכים ללמד אותנו, כמה 
הדקדוקים שאדם דש בעקבו, מבדילים לפעמים בין חיי עולם הבא ובין 
גהינום ח"ו, בין חיי נצח ובין אבדון. אדם יכול לברור בשבת ולקיים בזה 
מצוות עונג שבת, ויכול לברור ולהתחייב סקילה. אם בורר בידו אוכל מתוך 
הפסולת כדי לאוכלו לאלתר, הרי זה עינג את השבת ונותנין לו נחלה בלי 
מיצרים, ואם שינה חלילה באחד משלושת התנאים - חייב סקילה. כחוט 

השערה מבדיל בין זה לזה.
"דיברתי פעם בבית הכנסת, שבליל הסדר צריך לאכול כזית מצה בכדי 
אכילת פרס. שאל אותי יהודי אחד: 'מה יהיה אם יאכל בערך כזית בכדי 

אכילת פרס?', אמרתי לו: 'שישב בערך בגן עדן'... 
"בשיחה שנתתי לצעירים אמרתי, שאדם שאוכל בערך כזית בכדי אכילת 
פרס, הוא כאדם שרוצה להתקשר לחברו, שמספר הטלפון שלו הוא אחת-
שתיים-שלוש-ארבע-חמש-שש-שבע, והוא מחייג אחת-שתיים- שלוש-

ארבע- חמש- שש- שמונה. מקרה זה עוד טוב יותר, שכן הוא לא עשה בערך, 
אלא הוסיף יחידה אחת, ובכלל מאתיים מנה, ובכל זאת קשר הוא לא יקבל, 
כי צריך לחייג בדיוק לפי מה שחברת 'בזק' קבעה ולא אחרת... בערך לא 

יעזור, כך גם בתורה 'בערך' הרי הוא חסר ערך..."
מפני היד שנשתלחה

"העולם רגילים לומר לאחר הפסח, דברים כדוגמת 'הפסח עבר ב"ה על 
הצד היותר טוב'. משל למה הדבר דומה, לאדם שהפליג באנייה, והיה אמור 
לרדת ממנה טרם חג הפסח. אך דא עקא, שעקב תקלה בגלי הים, נותר שם 
למשך כל ימי הפסח, אבל שלח איגרת לדורשי שלומו, כי ב"ה למרות כל 

זאת, חגג את הפסח על הצד היותר טוב.
"לאחר מכן, כשפגשוהו ושאלוהו מהיכן היו לו מצות, השיב כי לא היו לו 
כלל מצות מאחר והיה באנייה. וכך שואלים אותו על מרור, ד' כוסות והגדה, 
ומתברר שלא היה בידו מאומה. הלא לבטח יהפוך אדם כזה ללעג ולקלס: 
הלזאת 'פסח' ייקרא?! וכי אפשר לומר שחגג את הפסח על הצד היותר טוב, 

בעוד שלא היו בידו מצה, מרור, יין ואפילו הגדה של פסח?!
"אמנם לדאבון לב, כן הוא המצב בדיוק גם אצלנו, איך אפשר לומר כי 
הפסח עבר ברוממות ובשלמות, בעוד שמפני חטאינו אין אנו יכולים להקריב 
קרבן פסח וחגיגה, עולת ראיה ושלמי שמחה, תמידין ומוספין. יש לנו איזה 

'זכר' למקדש כהלל... הלזה 'פסח' ייקרא?!".
והוסיף לנו הגר"א נבנצל, שבזה ביאר מרן הגרש"ז זצוק"ל טעם 'תענית 
בכורות' בער"פ, שהוא לכאורה תמוה, מאחר שהיו צריכים לשמוח על הצלתם 
ממכת בכורות, אלא ביאור הדבר הינו, כי כשעלו לירושלים וראו את הכהנים 
מתהלכים עד ארכובתיהן בדם, זה היום שבו הצטערו ביותר על כך שהפסידו 
את העבודה בביהמ"ק, ולא היו מסוגלים לאכול, ולכך נקבעה לדורות תענית 
בכורות. ונראה להוסיף שמחמת כך אומרים 'שפוך חמתך', כי אחרי כל הסדר 
מבארים שהיינו רוצים לעשות הפסח, ורק "מפני היד שנשתלחה במקדשך" 

אין אנו זוכים לכך, ומבקשים שישפוך חמתו עליהם.
)מתוך יתד לפסח תשע"ח(

"לפני שנים, 
במלאת 

ארבעים שנה 
לקשר המיוחד 

שזכיתי לו 
בלימודיי עם 
מרן הגרש"ז 

זצוק"ל, 
חשבתי שאולי 

כעבור 
ארבעים שנה 

אזכה להבין 
עומק תורתו
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אפשר להיות בעל חסד מצטיין, להציל אלפי משפחות, לבנות היכלי תורה, ללמוד רבבות שעות, ולהפסיד את הכל, בשביל 
מילה אחת! גיחוך אחד! זה כדאי?! זה הגיוני?!

הרה"ג אשר קובלסקי שליט"א
ם לָכֶם" )ויקרא כ"ג, ט"ו( "וּסְפַרְתֶּ

אנו עומדים בעיצומם של ימי ספירת העומר, הימים בהם אנו 
מתכוננים לקבלת התורה, מתקדשים ומתרגשים לקראת קבלת המתנה 
הטובה בעולם. בפרשת השבוע הצטווינו לספור את ספירת העומר, לטהרנו 

ולזככנו לקראת קבלת התורה המתקרבת.
והנה, דווקא בימים האלו, חווה עם ישראל את אחת הטרגדיות הקשות 
והמזעזעות, בפטירתם בטרם עת של 24,000 תלמידי רבי עקיבא, ענקי התורה 

וגדולי התנאים, בשל סיבה אחת ויחידה: "לפי שלא נהגו כבוד זה בזה".
זה מחייב מחשבה, עד כמה חשוב וקריטי הצורך של אדם בכבוד בסיסי, 
עד כמה הוא חיוני עבורו. אדם שמכבדים אותו - החיים שלו שונים, הוא 
מרגיש טוב עם עצמו, זה נותן לו דחף להתקדם, מזניק אותו להצלחה. אדם 
שזוכה ליחס מכבד, למילה טובה, להתייחסות ראויה - מרגיש חשוב, זה 

מחייה אותו, זה נותן לו כוחות!
מובן מאליו, כי בהיפוך הדברים, כשאדם לא זוכה 
לכבוד והערכה, אלא מתנהגים כלפיו בזלזול, מתייחסים 
אליו בהתנשאות, באמירות פוגעניות - יש לדבר השפעה 
שלילית חדה על כל אישיותו, המהות שלו מושפלת, 

אינו מסוגל להתקדם, אינו שואף, אינו נדחף קדימה.
תשאלו כל מטפל רגשי, באמתחתו אינספור סיפורים 
על נפשות שאבדו, רק כי לא זכו ביחס הולם ומכבד. 
מאידך, יש לא מעט נפשות שניצלו, מבוגרים ונערים, 
שזכו בחיים חדשים, שקיבלו דחיפה קדימה, רק בזכות 
שזכו ביחס חם ומכבד. היחס הזה הוא קריטי להצלחת 
האדם, הבסיס הראשוני לפריחתו. אדם, מראש הקהל 
הנכבד ועד לסנדלר העיירה, מנגיד הקהילה ועד הפחח 
השכונתי, מראש העיר ועד המנקה העירוני. כולם כולם 
בני אדם, זקוקים ליחס מכבד, התייחסות מכובדת 

אליהם היא כאוויר לנשימה עבורם!
זה לא רק אנשים זרים, זה הרבה יותר חשוב באנשים 
הכי קרובים אלינו, בעובדים שלנו או הצמודים אלינו, 
בבני המשפחה ובחברים. כבר התרגלנו שכולם עושים 

את תפקידם, אנו כבר יודעים שהארוחה מוכנה כמעשה שגרה, שהמזכיר 
עושה לנו קפה - אך עדיין הם זקוקים ליחס הולם ומכובד, זה צורך נפשי 

קיומי של כולנו!
ההלם בתחנת הרכבת...

בתחנת הרכבת בעיירה הקטנה, המתינו שניים לרכבת הנוסעת לעיר 
מרוחקת. עם שקשוק קול הרכבת ניתן האות, השניים עלו על הקרון שנפתח 
לקראתם, וחיפשו מקום ישיבה. שני מקומות צפופים וצמודים נותרו על 
הקרון. הצעיר שביניהם, עלם צעיר כבד משקל וגס רוח - מיהר להיכנס 
למושב הפנימי, והותיר ליהודי המבוגר - אותו לא הכיר, את המקום שלצידו. 

הלה מיהר להתיישב במקום הפנוי, והרכבת המשיכה בנסיעתה.
האיש המבוגר, היה רזה וצנום, כפוף קומה וזקן הדור לו. הנער הצעיר 
החליט לחמוד לו לצון, ולאורך הדרך החל להתרווח בכסאו עוד ועוד, תוך 
שהוא מצמצם את שטח המושב של היהודי המבוגר. הוא לא בחל בשום 
דרך, פעם התעטש ופעם השתעל, פעם התרווח ופעם התמתח - התוצאה 
היתה שווה: מושבו של הצעיר הלך והתרווח, מושבו של המבוגר הלך 

והצטמצם...
בתחילה, היה ניתן לחשוב שהצעיר לא שם לב לתוצאות מעשיו. אך בנקוף 

שעות הנסיעה, וככל שהמבוגר הלך ואיבד אחוזים ניכרים ממקום מושבו - 
כבר היה ברור כי הנער זומם מעשה קונדס... 

וכך אכן היה. באחד מעיקולי הדרך, כשהרכבת הישנה רעדה וקיפצה בינות 
לאבני החצץ, דחק הצעיר עוד מעט את המבוגר, אשר נפל מהמושב והשתטח 
ארצה. הנער החל לצחוק בקול ממשובת הנעורים שביצע, ואילו היהודי 
המבוגר נעמד בפינת הקרון, והמתין כבר לסיום הנסיעה המתישה והלא 

נעימה...
כשהגיעו לתחנת היעד, עוד מחלון הרכבת היתה ניכרת תכונה רבתי. מאות 
יהודים עמדו נרגשים, מעל התחנה נתלה שלט: 'ברוכים הבאים למרן הגאון 
רבי חיים מבריסק שליט"א. רבא דעמיה, מדברנא דאומתיה, בריך מתייך 

לשלם'...
הנער הצעיר הביט בתכונה החגיגית, ובהה בה בחוסר הבנה, הן לא ידע כי 
אמורה להגיע לכאן איזו אישיות חשובה, רב נערץ או אחד מגדולי הדור. 
הוא נחפז לרדת ראשון מהקרון, דחף קצת פה וקצת שם, והנה הוא במרכז 

הענינים...
"הרב מבריסק אמור להגיע?!" - שאל בהפתעה את 
אחד מהנוכחים. "כן כן, התכנסנו כולנו לכבודו, לקבל 
את פניו של גדול הדור", השיב הלה בהתרגשות. "הוא 
אמור לרדת כל רגע מהרכבת הזו... הנה, הנה... אני כבר 
רואה אותו!" - הוסיף האיש בפנים זורחות... הנער נעמד 
על קצות אצבעותיו, הטיב את ראייתו והביט ביורדים 
מהרכבת. לפתע הסמיק והחוויר, וכמעט שנפל ארצה 
מתעלף... היהודי המבוגר בו התעלל בדרך, אותו יהודי 
כפוף שהיה הקרבן למעשה הקונדס שלו - אינו אלא 
רבי חיים מבריסק, גדול הדור המפורסם, ענק הרוח 

בעולם היהודי כולו...
אין מילים לתאר את ההלם, את הבושה, את חוסר 
הנוחות ואי הנעימות. נכון, הוא נער שובב הרבה ואולי 
גם גס קצת, אבל בשום שלב לא התכוון לפגוע בכבודו 
של גדול הדור... הוא פנה מבוייש לפינת תחנת הרכבת, 

וכאילו ביקש שהאדמה תבלע אותו מבושה...
רק בשעת לילה מאוחרת, העז להתגנב לבית האכסניה 
בו השתכן הרב מבריסק. בפנים חיוורות כסיד ובברכיים כושלות, נפל לרגליו 
והחל לבקש את סליחתו. "כבוד הרב", ביקש בתחנונים, "לא ידעתי כי אתם 
הרב מבריסק, לא שיערתי שאני חומד לצון לגדול הדור. אנא, שהרב יסלח 

וימחל לי...".
"לא ולא!" - השיב לעומתו הרב, "אינני יכול לסלוח לך, הן לא פגעת בי - 

פגעת ביהדות כולה!".
הכל עמדו מסביב המומים. מקורבי הרב כמו גם הנער, עמדו משתאים 
לנוכח הדברים. "אמרתי משהו על היהדות? אימתי פגעתי ביהדות?! מדוע 

הרב אינו יכול לסלוח לי?!" - שאל הנער מופתע ומבוהל...
אך הרב השיב בתשובה מנומקת ונוקבת: 

"על כבודי כהרב מבריסק - אני מוחל גם מוחל. על כך שפגע בי באופן 
אישי - מחלתי וסלחתי עוד לפני שבא לפניי לבקש את סליחתי... אך שימו 
לב כי מה שגרם לו לבוא לבקש סליחה - היא העובדה כי התברר לו שפגע 
ברב מבריסק, אך לולא מעמדי כרב, אילו הייתי יהודי מן השורה - היה עובר 

לסדר היום..." 
ואז הוסיף הרב והרעים בקולו: "זו פגיעה ביהדות כולה! החשיבה כאילו 
הבעיה לפגוע היא רק ביהודי בעל מעמד - היא פגיעה בערכם של היהודים 

ידו של רבי משה נתקעה בדלת הרכב, נצבטה בעוצמה. כאב חד ומפלח 
מילא את כל כולו. אך רבי משה, בגבורה עילאית שקשה לתארה, בחר 
שלא להגיב ולהמשיך בנסיעה בלי לומר דבר. בלי להיאנח, בלי להעיר על 

הדלת הטרוקה על אצבעותיו, מייסרת אותו בייסורי תופת... 

המשך בעמוד הבא <<<

<<< המשך מעמוד קודם
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<<< המשך מעמוד קודם

כולם, היא פגיעה בערכי היהדות הבסיסיים. אינני יכול ואינני מוסמך לסלוח 
על הזלזול במהות היהדות, אינני רשאי למחול למי שחש כי פגיעה ביהודים 

פשוטים, הינה דבר מתקבל על הדעת!"
הנוכחים כולם האזינו לדברי הרב בקשב, ודבריו נכנסו לליבם, והותירו לנו 
מסר עד ימינו אלה: אין דבר כזה יהודי פשוט או מכובד, אין אדם שבו מותר 
לפגוע ואדם אחר בו אסור לפגוע. איננו מכבדים אנשים כי אנו פוחדים מהם, 

רוצים למצוא חן בעיניהם, מבקשים מהם משהו...
אנו מכבדים יהודים, באשר הם יהודים! אין קשר למעמדם, אין קשר 
למצבם, יש קשר לעובדה כי הם בני אדם, כי הם זקוקים וזכאים ליחס הולם 

ומכבד, להתייחסות נאותה ומעריכה. כל יהודי זכאי לכבוד!
אצבעות הרב תקועות ומיוסרות...

היתה זו עוד נסיעה שהחלה כשגרתית, אך הסתיימה במעשה גבורה מעורר 
השראה... כאשר נהגו של הגאון רבי משה פיינשטיין זצ"ל הגיע לקחתו כמדי 
יום, אחרי סיום סדר יומו בישיבה. הנהג המתין לרב כשדלת הרכב פתוחה, 
תמך בו בכניסתו לרכב, וסגר את הדלת אחריו. אך לא שם לב, כי טרק את 

הדלת היישר על קצות אצבעותיו של רבי משה...
ידו של רבי משה נתקעה בדלת הרכב, נצבטה בעוצמה, כאב חד ומפלח 
מילא את כל כולו. אך רבי משה, בגבורה עילאית שקשה לתארה, בחר שלא 
להגיב, ולהמשיך בנסיעה בלי לומר דבר, בלי להיאנח, בלי להעיר על הדלת 

הטרוקה על אצבעותיו, מייסרת אותו בייסורי תופת...
הנהג מיהר להיכנס לרכב, והתרכז בנהיגה. רבי משה 
יושב על ידו ומשוחח עמו בנחת, בלי להשמיע אף קול 
אנחה. הכאבים מתחזקים, היד כואבת, בקושי הוא מצליח 
לנשוך את שפתיו בחוזקה, אך הנהג לא שם לב, מרוכז 
ברמזורים המתחלפים, ומשום מה לא שם לב לדבר מה 

מוזר...
כשהגיעו קרוב לביתו של רבי משה, השתרך פקק תנועה 
ארוך במשך כמה מאות מטרים. רבי משה כבר רוצה 
לשחרר את ידו הצבוטה והמתייסרת, ומציע לנהגו בעדינות: 
"מדוע שתטרח להמתין את כל הפקק הזה? תוריד אותי 

כאן, אמשיך שלוש דקות ברגל...".
אך הנהג נזעק לכבודם של תלמידי חכמים: "להוריד 
את הרב כאן? מה פתאום? אני לא ממהר לשום מקום, 
הכבוד כולו שלי להסיע את הרב עד לדלת ביתו ממש! 
אזחל עם הפקק עד הבית, זה בסדר גמור!". רבי משה 
מוסיף להתייסר, עוד דקות ארוכות. ידו כואבת יותר, 
הכאבים הולכים ומתגברים... הפקק ארוך. רק אחרי דקות 
ארוכות מגיע הנהג עד לדלת הבית ממש, שם יורד מהרכב 
רבי משה, לא לפני שהוא מודה לנהג מקרב לב על הנסיעה 

הנעימה בחברתו...
רבי משה עולה לביתו, הוא חש כי כוחותיו הולכים 
ואוזלים. ידו כמו משותקת, אך בקושי הוא מונע את 

התפרצות קילוח הדם מבין אצבעותיו... בקושי מצליח לומר 'שלום' חטוף, 
ונופל מיד על הכסא הסמוך נטול כוחות ומיוסר, ומפיו משתחררת אנחת 

כאב קשה ומזעזעת...
"להזעיק רופא?" - נחרדו בני הבית לקראתו, "לקרוא להצלה?" - - - 

"עוד לא!", מחווה רבי משה בידיו, בקושי יכול לדבר מכאבים... "המתינו 
קצת...", הוא גורר את כסאו אל החלון, ועוקב לוודא כי נהג הרכב כבר 
השתחרר מהפקק המתמשך, וכבר אינו נראה באופק... רק כשזה קורה, הוא 

מבקש להזעיק רופא בדחיפות.
הרופא נכנס, מביט ביד בחרדה ואומר מזועזע: "ראיתי כבר ידיים צבוטות, 

כזו עוד לא ראיתי... כמה זמן היתה היד תפוסה בדלת?"
"כעשרים וחמש דקות", אומר רבי משה את העובדות הפשוטות, "בדלת 

של רכב".
"מה???", נזעק הרופא הנדהם, "עשרים וחמש דקות? מדוע הרב לא שחרר 
את היד מהדלת? עכשיו - אחרי זמן כה ממושך - מדובר בפצע קשה במיוחד, 

ששבועיים הרב לא יוכל לישון ברוגע בעטיו!"
"הצדק איתך", משיב רבי משה, "הבה ואסביר לך. נכון שאני לא אוכל לישון 
שבועיים, אך אם הייתי מתפרץ בכאב לנוכח הדלת הנטרקת, אם הייתי 
מתלונן על הייסורים תוך כדי הנסיעה, אם הנהג היה מבחין וקולט כי טרק 
עליי את דלת הרכב - הרי הנהג לא היה נרדם ולא נרגע עשרים שנה! כמה 
היה מצטער, כמה היה מתנצל, כמה היה מרגיש לא נעים על שטרק את 

הדלת על אצבעותיי בטעות!

שווה לי לא לישון שבועיים,' ממשיך רבי משה ומסכם, 'כדאי לי הדבר על 
שלא ציערתי יהודי, שלא גרמתי לו עוגמת נפש!'

הסיפור, אותו סיפר מגיד המישרים הרב ישראל מאיר שושן שליט"א, מאיר 
וקורא, זועק ומזהיר: לעולם לא נדע השלכתה של פגיעה, לפעמים מילה 
אחת הנאמרת ופוגעת, ביטוי אחד שלא מכבד, משפט אחד שאינו במקום - 
משפיע לשנים רבות, גורם צער לנצח, מביא עוגמת נפש שאינה ניתנת 

לשיעור.
כמה אחריות יש לנו בכל מילה שיוצאת מהפה, בכל התבטאות, בכל יחס 
שאנחנו מעניקים לזולתנו. היחס שלנו, צורת ההתבטאות שלנו - לפעמים 
הם רבי השפעה לשנים ארוכות, עשויים לקבוע אם היהודי שלפנינו יתקדם 
או יתרחק, יתעלה או יתדרדר. גם בזמני לחץ, גם כשהשעה דוחקת, גם 
כשהצדק איתנו - עדיין זו האחריות והחובה שלנו, וזו הזכות הכבירה שיש 
לנו - להישמר ולהיזהר, לבדוק בשבע עיניים שאנחנו ממשיכים לכבד, 

להעניק יחס מעריך, לומר את המילים הנכונות.
כמה כדאי לשלם מחיר, כמה כדאי להתאמץ, אולי אפילו לסבול, כדי לא 
לפגוע בזולת, כדי להימנע מלצערו. הן אם הדבר נעשה בחוסר אחריות והן 
אם נעשה בשגגה - אך כל מחיר שבעולם כדאי כדי למנוע עוגמת נפש 

מיהודי, כדי לעצור פגיעה בו!
זוהי המשימה שלנו, זה תפקידנו, כך נתכונן כראוי לקבלת התורה. ועל ידי 

זה יושפע שפע רב בכל העולמות...
איך אפשר להיות שונה מכולם?

היה זה בבית כנסת קטן, בשעת ערב מאוחרת. לפני 
התיבה עבר יהודי, שהחליט לשמש שליח ציבור לקהל 
אף שאינו בקי בנוסח התפילה. בקושי הוא יכול להתפלל 

בשקט, על אחת כמה בקול...
הוא החל בתפילה, ולא הצליח להגות שורה מפיו בלי 
טעות מביכה מקודמתה. בתחילה - הציבור היה סבלן, 
אך עם הזמן - השתררה מבוכה בבית הכנסת, שבהמשך 
- הפכה לצחקוקים ולחשושים, סימני ידיים וחיוכים 

מאחורי גבו של החזן...
בין המתפללים, נמנה גם הגאון רבי יחזקאל אברמסקי 
זצ"ל. אף הוא היה עד לתפילה המביכה, לטעויות הלא 
נעימות, למשגים שחוזרים על עצמם. אך הוא לא חייך 
ולא צחק, לא סימן ולא אותת, רק הצטנף בפינתו בבושה...

כשהסתיימה התפילה, נשאל: "איך הצליח הרב לשמור 
על עצמו מלצחוק? הן החזן באמת הגחיך את עצמו, 
טעויותיו היו כה בוטות ובולטות - עד שמן הנמנע היה 
לצחוק, או למצער לחייך... איך הצליח הרב להימנע 

מכך?!".
נענה הרב והסביר: "גם אני שמעתי את הטעויות, והיו 
מביניהן מצחיקות ממש, עד שבקושי הצלחתי להימנע 
מלצחוק... אך אז נזכרתי בדברי חז"ל, כי 'המלבין פני 
חברו ברבים אין לו חלק לעולם הבא', ואמרתי לעצמי: 'הרי בבוא הזמן אעלה 
לישיבה של מעלה, ושם יגידו לי: 'זכאי לעולם הבא! - הן עמלת כל ימיך 
בתורה, חיברת 11 כרכים של ביאורים על התוספתא, היית רב ומרביץ תורה 
לאלפים, ישר לעולם הבא!' - - - והרי בחיוך אחד שיפגע בחזן - אפסיד את 
כל הזכויות האלה, את כל מה שקניתי בעמל ויזע בכל שנות חיי. זה כדאי 

לי?! זה משתלם עבורי?!
מהרגע שחשבתי על כך" - המשיך הרב, "ושמתי לנגד עיניי את דברי חז"ל 

האמורים - כבר לא יכולתי לצחוק, כבר לא הייתי מסוגל לגחך עליו...".
המסר מטלטל את הלב, מזעזע: אפשר לחיות בעולם עשרות בשנים, להיות 
בעל חסד מצטיין, להציל אלפי משפחות, לבנות היכלי תורה, ללמוד רבבות 
שעות, לחבר מאות ספרים - אך חלילה חלילה, בחוסר תשומת לב ובפגיעה 
אחת מיותרת - להפסיד את הכל, את הכל, בשביל מילה אחת, גיחוך אחד, 

חיוך אחד! זה כדאי?! זה הגיוני?!
נכון, לפעמים זה לא קל, זו האוירה, זה המצב, כולם מסביב..., וקשה להיות 

שונה מכולם... אך האם זה כדאי? האם זה משתלם?
הרבה יותר כדאי לשמור על כבודו של יהודי אחר, להימנע בכל מחיר 
מפגיעה בו. הרי 'על כל רגע ורגע שאדם חוסם את פיו זוכה לאור הגנוז שאין 
כל בריה ומלאך יכולים לשער' - הרבה שכר טוב צפון לנו, מחכה לנו על 
מניעת הפגיעות הללו, על חסימת הפה מלצחוק וללעוג, אינסוף שכר נצחי 

כדאי ומשתלם שלא כדאי לוותר עליו!
)מתוך הספר 'פניני פרשת השבוע', הרב קובלסקי(

"איך הצליח 
הרב לשמור 

על עצמו 
מלצחוק? הן 
החזן באמת 

הגחיך את 
עצמו, 

טעויותיו היו 
כה בוטות 

ובולטות - עד 
שמן הנמנע 
היה לצחוק
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הסבל שלא ידע להסביר לרבי יצחק זילבר פשט במשניות טהרות
הרב ישראל ליוש

נוּפָה..." )ויקרא כ"ג, ט"ו( ת מִיּוֹם הֲבִיאֲכֶם אֶת עמֶֹר הַתְּ בָּ ַ חֳרַת הַשּׁ ם לָכֶם מִמָּ "וּסְפַרְתֶּ
בתפילה שלאחר ספירת העומר אנו מתפללים: "ריבונו של עולם, אתה 
ציויתנו על ידי משה עבדך לספור ספירת העומר כדי לטהרנו מקליפותינו 
ומטומאותינו". מנוסח זה אנו למדים שהספירה עצמה מטהרת את הסופר 

מהקליפות ומהטומאה. 
יש לשאול: מהי טומאה זו שהספירה מטהרת? ועוד נשאל, איזה כח טהרה 

לטהר  בספירה, שבכוחה  יש 
מטומאה ומקליפותיה?

שאלות אלו שמעתי מהגאון 
רבי ישראל מאיר המניק שליט"א, 
משגיח ישיבת 'יד אהרן', והוא 

היטיב לתרצן: 
מקובל לחשוב, שהאויב הגדול 
ביותר להתקדמות האדם ברוחניות 
היא ה'תאווה', אך האמת שהתאווה 
כשלעצמה אינה רעה, אלא אם 
כן הוא תאב לדברים גשמיים, 
אך אם יפנה האדם את תאוותו 

לדברים שבקדושה, הוא יעלה ויתקדם במעלות התורה והקדושה.
בספרי המוסר מבואר, ששתי תאוות אלו הן אויבות זו לזו כאש ומים, כאשר 
תגבר תאוותו להבלי העולם הזה, תיחלש תשוקתו לערכי העולם הבא, וכן 
להיפך, אם יכסוף וישתוקק לעסוק בתורה ולחיות חיי נצח, ינצל מהתאווה 
ויהיה נקי, טהור ופרוש מהמון בני אדם, שהם מלכלכים עצמם  הרעה, 

במותרות ובכיעורים – כלשון הרמב"ן בפרשת 'קדושים תהיו'.
עתה נבין איך ספירת העומר מטהרת מטומאת התאווה למותרות, שהרי 
ידועים דברי החינוך בשורשי מצוות ספירת העומר: "נצטווינו למנות ממחרת 
יום טוב של פסח עד יום נתינת התורה, להראות בנפשנו החפץ הגדול אל 
היום הנכבד הנכסף לליבנו... כי המנין מראה לאדם כי כל ישעו וכל חפצו 
להגיע אל הזמן ההוא", ואם כן, יש בספירה עצמה, המביעה שאיפה ותאווה 
לתורה, כדי לטהר מטומאת התאווה אל הרע ומקליפותיה, כי ע"י התגברות 

התאווה הקדושה, נחלשת התאווה הטמאה.
הגרי"מ המניק שליט"א, תיבל את פירושו בסיפור נפלא: 

האדמו"ר מסלונים שליט"א, סיפר על תקופת לימודו בישיבת 'עץ חיים', 

עת שימש שם בקודש הגאון הגדול רבי אהרן קוטלר זצ"ל. "השיעורים של 
ר' אהרן היו קשים מאוד, מעט מאוד בחורים הבינו את השיעור, אך תואר 
פניו הקדושות עשו עלינו רושם רב. גם עיני בשר של בני הישיבה, יכלו 
להבחין בקדושה עילאית האופפת את זיו פניו. הן להטו מטהרה ונהרו באור 

יקרות.
"יום אחד שאלתי את אבי, בעל ה'נתיבות שלום' זצ"ל" – מספר האדמו"ר 

מסלונים – "מהו פשר הקדושה הזו האופפת את פניו של ר' אהרן? 
-'אתה רגיל לראות' – ענה לי אבי – 'אנשים שיש להם 'אהבת תורה', לר' 
אהרן יש 'תאוות התורה', והיא זו שמקדשת את פניו, מאירה אותן באור 

יקרות ואופפת אותן בקדושה עילאית כל כך'.
"אכן" - מסיים האדמו"ר - "לא כולם הבינו את שיעוריו של ר' אהרן, אבל 
תקופה זו בה למדנו אצל ר' אהרן, היתה התקופה בה הצלחנו בלימוד יותר 

מכל התקופות".
• • •

אהבת התורה היוקדת, של הגאון הצדיק רבי יצחק זילבר זצ"ל, לא ידעה 
גבולות. גם בברית המועצות, כאשר שימש כמורה למתמטיקה, ניצל את 
רגעיו הפנויים ללימוד תורה. בכל יום היה לוקח עמו שני דפי גמרא, ובהפסקות 
למד את הדפים הללו, וכך הפך ברבות הימים לבקי גדול בכל חלקי הש"ס.
כיסופים גדולים היו לו לרבי יצחק לעלות לארץ ישראל, ולא רק בגלל 
קדושתה ומצות ישוב ארץ ישראל, אלא אף משום שרצה להיות בחברת 
לומדי תורה. לתומו חשב כי חסרון יגיעת וידיעת התורה בברית המועצות, 
נובע מהפחד של היהודים ללמוד תורה באיסור, אבל בארץ ישראל, בודאי 

כולם עוסקים בתורה ויודעים אותה על בוריה.
בהיותו ברוסיה התקשה בהבנת שלוש משניות קשות בטהרות, לצערו הרב, 
לא היה לו שם את מי לשאול ועם מי לברר את פירוש המשניות, ותמיד חשק 

לפגוש אדם שיסביר לו את המשניות.
כאשר הגיע לארץ ישראל - משוש חייו ופסגת שאיפותיו, אך דרכו רגליו 
בנמל התעופה בלוד, תוך כדי שהוא מחכה לחבילותיו, ניגש לאחד הסבלים 
ושאל אותו פירוש במשניות אלו. הסבל הביט ברבי יצחק כעגל בבני אדם, 
ולא הבין על מה הוא מדבר. רבי יצחק לא התייאש וניגש לסבל השני, ומשאף 

הוא לא הבין ניגש לשלישי...
מגודל אהבתו ותאוותו להבנת התורה, לא העלה בדעתו שאפשרי הדבר 
שמותר ליהודים ללמוד תורה ואינם עוסקים בה כל העת, הכיצד יתכן שיהודים 

בארץ ישראל לא ידעו פשט במשניות טהרות??...

לר'  תורה,  אהבת  להם  שיש  "אנשים  אבי,  לי  ענה  לראות",  רגיל  "אתה 
אהרן יש 'תאוות התורה', והיא זו שמקדשת את פניו ומאירה אותן באור 

יקרות, ואופפת אותן בקדושה עילאית כל כך"...

הניוז היומי של דרשו.

 'ניוזלטר' מלא וגדוש בתוכן תורני - הלכתי, אקטואלי ומרתק.
עם סיפורים, רעיונות, ווארטים ועוד...

בהגשה מקצועית עם טעם של עוד... להצטרפות שלח מייל ל-

חוויה רוחנית יומית
מדי יום אצלך במייל

dirshu@dirshu.co.il
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הכח והגבורה הגופנית והרוחנית שבאדם, לא נצרכים ליבוא חיצוני • למה לא היית 'זושא'??
הרב בנימין גולד

דוֹל מֵאֶחָיו" )ויקרא כ"א, י'(  "וְהַכּהֵֹן הַגָּ
כתוב במדרש: "למה נקרא שמו 'גדול'? שהוא גדול בחמשה דברים, בחכמה, 
בכח וכו', בכח שהוא גיבור, בא וראה אהרון כשהניף את הלויים עשרים 
ושתיים אלף ביום אחד, וכיצד היה מניפם, מוליך ומביא מעלה ומוריד, מלמד 

שהיה כוחו גדול" )מדרש רבה כו, ט(.
וכי גבורה וכח גופני, זו מעלה שבזה מתהדר הכהן הגדול?! לשם מה נזקק 
הכהן הגדול למעלה כזו שנראית כמעלה גופנית בלבד? כך הקשה מרן הגר"ח 
שמואלביץ זצ"ל בספרו 'שיחות מוסר'. והוסיף להקשות, שגם בנבואה מצינו 
בדברי הגמ' )נדרים לח, א(: "שאין הקב"ה משרה שכינתו אלא על גיבור 
וכו'", ומודע נצרכת המעלה של גבורה כוחנית וגופנית, להשלמת המעלות 

הרוחניות?
מתוך דבריו בספרו, עולה היסוד הנפלא במהותו של 'גיבור'!

המשנה אומרת "איזהו גיבור הכובש את יצרו", והרי אמרו חז"ל 
בגמ' בקידושין )ל, ב( "ואלמלא הקב"ה עוזרו אינו יכול לו", א"כ 

מהי תרומתו של הגיבור למלחמת היצר שבו? 
מבאר ר' חיים זצ"ל, שהגבורה שנאמרה באדם, אינה גבורה 
חיצונית של כח האגרוף וחיזוק השרירים, אלא ניצול כל הכוחות 
שיש בו. כשאדם מנצל את כל הכוחות שלו, הוא יכול להגיע 
למימוש הכוחות פי כמה וכמה ממה שיש לו באמת, הכל תלוי 
בכח הרצון והניצול, ולכן ודאי שהיצר שבאדם הוא גדול מכוחותיו, 
ואם אין הקב"ה עוזרו אינו יכול לו, אבל כשאדם ינצל את כל 

הכוחות שיש בו, הוא יכול יוכל לו! ואז הקב"ה עוזרו כנגדו!
כל אחד בניצול כל כוחותיו, יכול להגיע לדרגות הגבוהות ביותר, 
הן מצד שבניצול הכוחות מתגלים לאדם כוחות נפש פנימיים 
עצומים, שמכפילים את כוחות הגוף הרגילים שבו, והן מצד 
ההבטחה כי "ואלמלא הקב"ה עוזרו", שכשאדם מנצל כל כוחותיו, 

הקב"ה מביא לו כח כנגדו להצליח מעל הטבע הנמצא בו.
זוהי הגבורה שהתהדר בה אהרון הכהן, לא גבורה של כח 
ושרירים, אלא גבורה פנימית של ניצול כל הכוחות הגשמיים 

והרוחניים, שרק כך האדם מגיעה לרום דרגתו, ורק בזה יכולה לשרות עליו 
השכינה.

• • •
מעשה נפלא וידוע, על ניצול הכוחות שיכול להגיע אליהם האדם, מסופר 
בספר 'תולדות האדם' )ח"א פט"ו( על הגאון רבי זלמלה מוולוז'ין זצ"ל, 

אחיו של מרנא רבי חיים מוולוז'ין זצ"ל:
רבי זלמלה היה ידוע ברוב שקידתו ועמלו הבלתי מצוי בלימוד התורה, 
וכשהיה נמצא באמצע לימודו לא היה דבר בעולם שעמד בפניו, וכל מחשבותיו 

היו אך ורק ללימוד התורה בעמל ושקידה מפליאים.
פעם, באמצע לימודו, נצרך הגאון רבי זלמלה לאיזה ספר לעיין בו, וכשחיפשו 
בארון הספרים, ראה כי ספר זה נמצא מאחורי ארגז עץ גדול שהניחו שם. 

ארגז זה היה כבד מאד, והיה צורך בשלשה אנשים לפחות, כדי להזיזו.
אדם רגיל היה מתייאש מיד, אבל לא כן הגאון ר' זלמלה, שחשקו הגדול 
בתורה לא נתן לו מנוחה. הוא רצה בכל מאודו להגיע לספר הטמון מאחורי 
הארגז. החל מסתובב הגאון רבי זלמלה, בחדר אנה ואנה, ושינן לעצמו את 
מאמר חז"ל "לא בשמים היא, שאפילו התורה בשמים, אתה צריך לעלות 

אליה, וגם אם מעבר לים היא, אתה צריך להגיע אליה", וכך חזר ושינן לעצמו 
את המאמר בחיבה, באהבה ובניגון מיוחד, עד שהדברים ננסכו בנפשו ובדמו. 

הוא הרגיש בעצמו אומץ רוח וגבורה בלתי נלאים למען התורה.
ואז ניגש בגופו הצנום והחלוש לעבר הארגז הכבד ההוא, דחפו והזיזו משל 
היה כסא קטן, ובחיבה גדולה עד מאד ניגש לספר, נשקו והחל במרץ ללמוד 

בו.
הנה, כי גיבור בכח אינו צריך לכוחות חיצוניים של טיפוח השרירים והגוף, 

אלא בניצול הכוחות שבו, ואז גבורתו הינה לאין שיעור.
גם בכוחות הנפש מצינו יסוד נפלא זה, וכפי שמסופר על מרן הגאון רבי 
נפתלי אמסטרדם זצ"ל, מגדולי תלמידיו של מרן אור ישראל מסלנט זצ"ל, 
כפי שהובא בספר 'שפתי חיים' )מועדים ח"א עמוד יט(, שאמר פעם הגאון 
ר' נפתלי זצ"ל לרבו רבי ישראל זצ"ל: "אילו 
היה לי את הראש של ה'שאגת אריה', את 
ליבו של בעל 'היסוד ושורש העבודה', ואת 
מידותיו של רבינו ]ר' ישראל סלנטר[, כי 

אז יכולתי לעבוד את ה' כראוי".
ענה לו ר' ישראל זצ"ל: "נפתלי! אתה עם 
הראש שלך, עם הלב שלך, עם המידות 
שלך, תהיה ר' נפתלי אמסטרדם! תנצל את 
הכוחות והכלים אשר ניתנו לך, ובזה תגיע 

לפסגת ורום המעלה שבך!"
כעין סיפור זה מסופר על מרן ר' זושא 
מאניפולי, שאמר פעם לתלמידיו: "היודעים 
אתם מאיזו שאלה אני מפחד ביום הדין? 
על כל השאלות שישאלו אותי, יהיה לי מה 
לענות להם, ורק על שאלה אחת אשאר 

ללא מענה"... 
וכך ביאר רבי זושא את כוונת דבריו: "אם 
ישאלו אותי מדוע לא היית למדן כמו בעל 
ה'שאגת אריה', אענה להם שלא נתנו לי 
מהשמים ראש עם כשרונות כאלו מבריקים, כמו שהיה ל'שאגת אריה'. אם 
ישאלו אותי מדוע לא היית צדיק כמו רבך, הרבי ממעזריטש, אענה להם 
שלא נתנו לי מהשמים כוחות רוחניים כאלו עצומים, כמו שהיה לרבי שלי, 
הרבי ממעזריטש, וכן אם ישאלו אותי מדוע לא עבדת על מידותיך להיות 
בעל מידות טובות, כמו שהרבה מגדולי הדורות, אענה להם שלא נתנו לי 

מהשמים כוחות נפש כאלו חזקים כמו שהיו להם. 
"וא"כ על כל השאלות האלו אוכל לענות תשובה, אבל רק על שאלה אחת 
ויחידה לא תהיה לי שום תשובה! אם יבואו ויתבעו אותי: 'זושא! לא היו לך 
את הכוחות של אחרים, אבל למה לא היית זושא האמיתי? עם הראש שלך, 
עם הכוחות הרוחניים שלך ועם הטבעים שלך?!! למה לא היית כפי שיכולת 
באמת להיות, לפי כל הכלים והנתונים שהיו לך?!! למה לא ניצלת את 
מקסימום הכוחות שלך לעבודת השם יתברך?!! למה לא עבדת עם עצמך, 

ורק עם עצמך לבד?! למה לא היית 'זושא'??'"... 
הכח והגבורה הגופנית והרוחנית שבאדם, לא נצרכים ליבוא חיצוני, הם 
טמונים בתוכו, ובניצול מקסימלי שלהם, הם הופכים לכח חזק שאין יכול 

לו!

הצנום  בגופו  זלמלה  רבי  הספרים.  ארון  אחרי  מונח  היה  המבוקש  הספר 
והחלוש, ניגש לארון הספרים הכבד, והזיזו כאילו היה קופסת קרטון חלולה...

<<<  dirshu@dirshu.co.il :שלח מייל >>>
קבל את הגיליון ישירות למייל
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הרב צבי וינברג // פנינים על פרשת השבוע

מדוע לא ניתנה תורה ביום החמישים לספירת העומר ? •
מהי העבודה החביבה ביותר לפני הקב''ה? •
מדוע בכוחה של הצדקה לבטל גזירות רעות ? •
מדוע חבשו את המגדף אף שלא ידעו אם הוא חייב מיתה? •

כל התשובות בספר 'דרש דוד על התורה והמועדים' לרכישה התקשרו 02-5609000

י אֶת לֶחֶם אֱלקֶֹיךָ הוּא מַקְרִיב" )ויקרא כ"א, ח'(    תּוֹ כִּ שְׁ "וְקִדַּ
ברש"י מביא מתורת כהנים - קדוש יהיה לך - נהוג בו קדושה לפתוח 

ראשון בכל דבר ולברך ראשון בסעודה.
ובגיטין )נט:( ילפינן דין זה מהמילה "וקדשתו", ועי"ש ברש"י שכתב: 
וקדשתו  כי את וגו', ובהגהות 

מצפה איתן שם.
והרמב"ם )סה"מ עשה 
לב( מנה מצוה זו למצוות 
עשה: "שצונו לכבד זרע 
אהרן ולנשאם ולרוממם 
ונשים מדרגתם מדרגה 

קודמת וראשונה"
ובשו"ת הריב"ש )סי' צד( 
כתב: "ואחר שהיא מצוות 
עשה מן התורה לכבד הכהן, 
ולהדרו על שאר העם, הדבר 
ברור שהמחרף אותו ראוי ליענש יותר משאם חרף אחד משאר העם, אע"פ 
שבשאר העם קיי"ל )בבא קמא צא.( "ביישו בדברים פטור", במבייש הכהן 
בדברים, ראוי לגעור בו ברבים, ולהכריחו לבקש ממנו מחילה, ולרצותו עד 

שימחול לו". 

רִי עֵץ הָדָר" )ויקרא כ"ג, מ'( יּוֹם הָרִאשׁוֹן פְּ ם לָכֶם בַּ "וּלְקַחְתֶּ
בשו"ת מכתם לדוד )לרבי דוד פארדו זצ"ל או"ח סי' ו(  נשאל בקהילה 
שהיה להם רק אתרוג אחד בימי החג, ובקהילה אחרת הסמוכה להם מהלך 

40 שעות בערך לא נמצא בידם אתרוג כלל,
ובתוך ימי החג שלחו בני 
מיוחד  זו שליח  קהילה 
ההיא להתחנן  לקהילה 
נות  תחי בכמה  אליהם 
שישלחו להם את האתרוג 
היחיד שיש להם, הואיל 
שכבר קיימו הם את עיקר 
המצוה מן התורה שהיא 
ביום ראשון וגם קצת ימים 

אחרים,
הזאת  בעיר  והיה שם 
מחלוקת בין בעלי תריסין 

שיש אומרים לשלחו, ויש אומרים שלא לשלחו, 
ופסק שאכן ראוי לתת את האתרוג לאנשי העיר הרחוקה על מנת שאף הם 
יקיימו את המצוה בימים האחרונים כהלכתה ובעיקר משום מצות גמילות 

חסדים.

רָאֵל" )ויקרא כ"ב, ל"ב(    נֵי יִשְׂ תוֹךְ בְּ י בְּ תִּ שְׁ "וְנִקְדַּ
בתורת כהנים )אמור פרשה ט' אות 
ד( ילפינן מ"ונקדשתי" – "מסור את 

עצמך וקדש שמי".
וכן פסק הרמב"ם )הל' יסודי התורה 
פ"ה ה"א( "כל בית ישראל מצווין על 
קדוש השם הגדול הזה שנאמר ונקדשתי 

בתוך בני ישראל".
והנה הטור )או"ח סי' סא( כתב שיש 
לקרוא את קריאת שמע "באימה וביראה 

ובכוונה". 
"ונראה דאימה  ובב"ח שם, כתב: 
ויראה זו היא באופן זה שיכוין בשעה 

שהוא קורא שמע לקבל עליו עול מלכות שמים להיות נהרג על קידוש השם 
המיוחד, שזהו "ובכל נפשך" אפי' נוטל את 

נפשך" . 
בקובץ "תבונה" )בעריכת רבי ישראל זיסל 
דבורץ זצ"ל – ניסן תש"ח חוברת ח' – עמ' 
והנהגות מרבי חיים  ע( מובא רשימות 
מוואלזין זצ"ל, ושם )אות יא( מובא בזה"ל: 
הגאון ז"ל אמר שיש לכוין בתיבות "שמע" 
– "אחד" של קריאת שמע, לששה אנשים 
שקדשו את השם ]בראשי תיבות[, והם: 
שמריה מישאל עזריה אברהם חנניה דניאל, 
ושמריה הוא בדורו של שמד שמסרו נפשם 

על קדושת השם", ע"כ.

במבייש  יש  יתירה  חומרא  איזו 
כהן בדברים?

להשאלת  גמ"ח  לעשות  יש  האם 
אתרוגים למצוה?

מי הם ששת האנשים שמסרו עצמם על קידוש השם, וע"פ הגר"א ז"ל יש 
לכוון את שמותם בקריאת שמע?
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"ותבין לפי זה, אשר נתאמת לנו מאנשי אמת, אשר השמחה ביום זה על ציון הרשב"י הוא שלא כדרך הטבע" • קובץ הלכות 
ומנהגי ל"ג בעומר

הר"ר מאיר רבינוביץ שליט"א
א. יום ל"ג בעומר הוא יום הילולא דרשב"י, ובו ביום גילה את כל ה'אידרא 
זוטא', לכן הוא יום שמחה, ולכבודו נוהגים שמחה. י"א שהשמחה היא, 
שבאותו יום העמיד ר' עקיבא חמישה תלמידים שלא מתו, ורבי שמעון בר 
יוחאי היה ביניהם )סימן ס"ב(. וי"א שהטעם מפני שאז פסקו התלמידים 

מלמות )שו"ע הרב ס"ה(.

ב. ירבה בשמחה ביום זה לכבוד רשב"י, כי הוא יומא דהילולא דיליה, ונודע 
שרצונו הוא שישמחו ביום זה, כידוע ממעשה מהר"א הלוי ז"ל ומעשים 

אחרים )כה"ח סקכ"ז(.

ג. אין אומרים בו 'תחנון' ולא במנחה שלפניו )רמ"א ס"ב ומ"ב שם(. ואם 
הוא ביום ראשון אין אומרים 'צדקתך' בשבת שלפניו )לבוש ס"ד(. אבל 

אומרים בו 'למנצח יענך' )פמ"ג א"א סק"ג(.

ד. יש נוהגין שמסתפרין ביום ל"ג בעומר, ואין להסתפר עד ל"ג בעצמו ולא 
מבערב, ויש מאחרונים שמקילין להסתפר 

מבערב )סי' תצ"ג ס"ב מ"ב סקי"א(.

ה. י"א שמקומות שנוהגין שלא לומר 
'תחנון' במנחה של ערב ל"ג, הוא לפי 
שסומכין שבתחילת ליל ל"ג פסקו 
'תחנון'  ולכן אין אומרים  האבלות, 
במנחה שלפניו, כמו שאין אומרים 
במנחה שלפני שאר הימים שאין אומרים 
בהם 'תחנון', כיון שלילם כיומם, ולפי 
מנהגם מותרים ג"כ להסתפר ולישא 

בליל ל"ג )שו"ע הרב ס"ה(.

ו. האבל מתפלל לפני התיבה בל"ג 
בעומר )מ"ב סי' תרע"א סקמ"ד(.

ז. אין מתענין בו, ומ"מ אם התענה 
בו תענית חלום אין צריך למיתב תענית 

לתעניתו )מ"ב סי' תקס"ח סקל"ז(.

ח. חתן ביום חופתו מתענה בו, ויש מקילים )מ"ב סי' תקע"ג סקי"ז(.

ט. מצוה לילך ביום זה על קבר רשב"י ובנו ר' אלעזר )סידור האריז"ל רבי 
שבתאי(.

כתב בספר 'שער הכוונות' )פסח דרוש י"ב( וז"ל: "ענין מנהג שנהגו  י. 
ישראל ללכת ביום ל"ג בעומר על קברי רשב"י ור' אלעזר בנו, אשר קבורים 
בעיר מירון כנודע, ואוכלים ושותים ושמחים שם, אני ראיתי למורי ז"ל שהלך 
לשם פעם אחת ביום ל"ג בעומר, הוא וכל אנשי ביתו, וישב שם שלושה 
ימים ראשונים של השבוע ההוא, וזה היה פעם הראשונה שבא ממצרים, 
אבל אין אני יודע אם אז היה בקי ויודע, בחכמה הזו הנפלאה שהשיג אח"כ. 
והה"ר יונתן שאגי"ש העיד לי, שבשנה הראשונה קודם שהלכתי אני אצלו 
ללמוד עם מורי ז"ל, שהוליך את בנו הקטן שם עם כל אנשי ביתו, ושם גילחו 
את ראשו כמנהג הידוע, ועשה שם יום משתה ושמחה. גם העיד הה"ר אברהם 
הלוי כי בשנה הנזכר הלך גם הוא שם, והיה נוהג לומר בכל יום בברכת 
'תשכון', 'נחם ה' אלוקינו את אבלי ציון' וכו', וגם בהיותו שם אמר 'נחם' כו', 
ואחר שגמר העמידה א"ל מורי ז"ל, כי ראה בהקיץ את רשב"י ע"ה עומד על 
קברו, ואמר לו 'אמור אל האיש הזה אברהם הלוי, כי למה אומר נחם ביום 

שמחתינו, והנה לכן הוא יהיה בנחמה בקרוב. ולא יצא חדש ימים, עד שמת 
לו בן אחד וקבל עליו תנחומין, וכתבתי כל זה להורות, כי יש שהורו במנהג 
הזה הנזכר, ובפרט כי רשב"י ע"ה הוא מחמשה תלמידיו הגדולים של רבי 

עקיבא, ולכן זמן שמחתו ביום ל"ג לעומר", עכ"ל.

יא. מחנכים את הבנים במצוות לא תעשה של "לא תקיפו פאת ראשכם".

יב. כשמגלח האב את בנו, יניח לו פאות ויאמר לו: "כך צוה ה' שאנו בני 
א-ל חי" )משכיל אל דל כלל א' פרט ב'(.

יג. מנהג ארץ ישראל שעושין שמחה בתגלחת הראשונה של קטן, שמחנכין 
אותו במצוה להיות לו פאות הראש )שע"ת סי' תקל"א סק"ג(.

יד. התחיל להסתפר בל"ג בעומר ולא הספיק לסיים עד ששקעה חמה, 
מותר לסיים את התספורת )אורחות רבינו בשם החזו"א(.

טו. כתב ב'ביאור הלכה' )סי' רנ"א ד"ה אפילו( וז"ל: "אגב דאיירינן בענין 
תספורת, ראיתי להזכיר ענין אחד מה 
שאיזה מהמון נכשלין בו בעוונותינו 
הרבים, והוא בענין איסור דהקפת פאת 
הראש וכמו שאבאר, כי ידוע דעל איסור 
הקפת פאת הראש יש ג"כ לאו בתורה 
והוא הלאו ד'לא תקיפו פאת ראשכם', 
וי"א דפאת הראש חמור עוד מפאת זקן, 
דעובר על הלאו אפילו אם מעבירם 
במספרים כעין תער דהיינו סמוך לבשרו. 
ושיעור הפאה הוא מכנגד שיער שעל 
ועד למטה מן האוזן מקום  פדחתו, 
שהלחי התחתון יוצא ומתפרד שם, וכל 
רוחב השערות שבמקום זה, לא תיגע 
בו יד להעבירם מצד שהוא, הכל בכלל 
פאת הראש, ומשם ולמטה מתחילת 
פאת הזקן, וכמבואר כ"ז בש"ע יו"ד 
סימן קפ"א עיי"ש. גם אחד המקיף ואחד 
הניקף הוא בכלל לאו זה וכמבואר שם. 
ובעוונותינו הרבים מצוי שמעבירין את הפאות עד סמוך לבשרן ממש ואין 
משיירין כלל, ויש בזה חשש דאורייתא, והיה להם לשייר עכ"פ קצת מן 
הקצת, וביותר מזה יש מהבחורים שבעת שהספר מספר ראשו, הוא מגלח 
לו השער שאצל אזנו, והוא מחמת שמוטעין שחושבין שפאת הראש נקרא 
רק מה שאנו קורין 'פאה', ולא כן הוא כאשר כתבנו והוא לאו גמור דאורייתא 

לד"ה, וגם זה הלאו הוא אפילו על הניקף וכנ"ל", עכ"ל.

טז. יש נוהגים לירות בקשת ביום ל"ג בעומר )ליקוטי מהרי"ח בשם הרבה 
צדיקים(.

יז. ולסיום נעתיק דברי ה'בני יששכר' )מאמרי חודש אייר מאמר ג'( שכתב 
וז"ל: "מנהג ישראל תורה, להדליק נרות ומאורות לכבוד האור כי טוב, 
שמתחיל להתנוצץ ביום זה היקר ל"ג בעומר, טו"ב ימים קודם מתן תורה, 
ולכבוד נשמת מאורי התורה בוצינא קדישא, אשר נתגלה ביום הזה, ולכבוד 
ספרו 'הזוהר הקדוש' המאיר ומבהיק מסוף העולם ועד סופו, והוא מאיר לנו 
בגלותנו עד כי יבוא משיח צדקנו. ותבין לפי זה אשר נתאמת לנו מאנשי 
אמת, אשר השמחה ביום זה על ציון הרשב"י הוא שלא כדרך הטבע, דכתיב 

אור צדיקים ישמח", עכ"ל. 

טוב,  כי  האור  לכבוד  ומאורות  נרות  להדליק  תורה,   - ישראל  "מנהג 
שמתחיל להתנוצץ ביום זה היקר ל"ג בעומר, טו"ב ימים קודם מתן תורה"
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הרה''ג רבי יהודה לב שליט"א
בעמח''ס ''לב המועדים'' 

לב המועדים
הלכות טעמים ומנהגים

"הוא ימליץ טוב בעדנו" • טעמים ומנהגים לל"ג בעומר
• ל"ג בעומר הם שלושים ושלשה ימים לספירת העומר שהוא לעולם חל 

בי"ח באייר וחל רק בימי אגה"ו )מנהגי מהרי"ל(. 
באיזה יום חל ל"ג בעומר: ל"ג בעומר חל באותו יום שחל פורים שלפניו, 
וסימנך )תהלים ס"ה, י'( "פלג אלקים מלא מים" פורים ל"ג בעומר )שו"ע 
תכח, א(, יש שכתבו סימן אחר פלג"ש כלומר ר"ת, פורים ל"ג בעומר שווים 

)ספר מטעמים(. 
• ומרבים בו קצת בשמחה )שו"ע תצג, ב(. והטעם ששמחים ביום זה, אע"פ 
שביום מיתת צדיק יש להתענות )פרי חדש תצג ב(, דסבירא ליה שביום זה 
פסקו תלמידי ר"ע למות )דרשות מהרי"ל, טור תצג א, משנ"ב תצג ס"ק ח, 

בשם הגר"א(. 
ה'פרי חדש'  ומיהו 
ליה  ניחא  לא  )שם( 
בכך  זה, דמה  בטעם 
שפסקו למות, הרי לא 
נשאר מהם אפילו אחד, 
ומה טיבה של שמחה 
זו? וכתב שהטעם לשמחה: 
לפי שביום זה הסמיך 
ר"ע את חמשת תלמידיו, 
וביניהם היה רשב"י, 
והם לא מתו כקודמיהם 

והמשיכו את התורה )פר"ח שם(. 
• ראיית הגר"א דכיון שפסקו למות מרבים בשמחה - על פי דברי הגמרא 
בתענית )ל, ב( שביום ט"ו באב פסקו מתי המדבר למות, ואמרינן התם 
דמשום הכא לא היו ימים טובים לישראל כט"ו באב, הרי כיון שפסקו למות 
הוי יו"ט, ולפי דברי חז"ל שבאתו יום פסקו תלמידי ר"ע למות עושים יום 

שמחה )הגר"א בהגהותיו לשו"ע תצג ס"ק ט(. 
• טעם אחר: לפי שימי הספירה מכוונים לחמישים שנות האדם, לאחר 
עשרים שנות הנעורים, וכיון שעברו עליו ל"ג שנים ולא חטא שוב אינו חוטא, 
וזכר לדבר שאנו מדקדקים לעשות יו"ט קצת בל"ג בעומר, לזכר שבו עברו 
רוב ימים שבהם ב' חלקים ממ"ט ימי הספירה )מהרש"א חידושי אגדות 

מועד קטן כח, א(. 
• טעם אחר: לפי שהוא יום פטירת רשב"י, ורצונו הוא שישמחו ביום הילולא 

דיליה כדאיתא בזוהר )אר"י, בברכ"י תצג(. 

• טעם אחר: לפי שביום זה התחיל לרדת המן לבני ישראל היוצאים ממצרים, 
כי בחמשה עשר לחודש השני ]אייר[ באו למדבר סין )כמבואר בשמות טז 
א( וילונו על משה ואהרון, ונמשך הדבר ג' ימים עד שירד המן, זכר לזה אנו 

שמחים )שו"ת חת"ס יו"ד סימן רלג ד"ה אמנם(. 
• טעם אחר: לפי שהשמחה היא על הנס שנעשה לרשב"י, שניצול מחרב 
המלכות שגזרה עליו מיתה, וקבעו את השמחה ביום מיתתו, לפי שהרוגי 
מלכות אינם נקברים, ונמצא שקברו מוכיח על הנס שמת בידי שמים ולא 

בידי אדם, נמצאת השמחה על הנס )שו"ת שם אריה או"ח סימן יד(. 
• טעם אחר: לפי שביום זה נסתלק מן העולם, וגם יצא מהמערה שבה 

נתחבאו הוא ובנו י"ג שנה )ערוה"ש תצג, ז(. 
• טעם אחר: לפי שרשב"י עצמו שמח ביום מיתתו )אוצר מנהגי ישורון 

עמוד פז(. 
• טעם אחר: השמחה היא על גילוי הסודות והאידרא זוטא ע"י רשב"י ביום 

פטירתו )בני יששכר מאמרי חודש אייר מאמר גל עיני אות כג(. 
• טעם אחר: לפי שמכל הצדיקים, לא היה מי שהבטיח לכלל ישראל להצילם 
מיום הדין ולפטרן מן הדין )עיין סוכה מה, ב(, והואיל וביום פטירתו הוא גם 
ממליץ טוב בעד כלל ישראל, ע"י הסנגוריא שהוא מלמד עליהם, לכן עושים 

סעודה ושמחה באותו יום )שיח יצחק, לרבי יצחק אלפייה עמוד קכו(. 
נוהגים להדליק מדורות ביום זה:

• והטעם: לפי ששבעת השבועות של ספירת העומר הם כנגד ז' קולות 
שבמזמור לדוד )פרק כ"ט( בתהילים: "הבו לה' בני אלים", והשבוע החמישי 
הוא כנגד "קול ה' חוצב להבות אש", ע"כ מרבים אנו אור בל"ג בעומר, שהוא 
השבוע החמישי, שהספירה היא 'הוד שבהוד', והוא ג"כ הילולא דרשב"י 

)טעמי המנהגים אות תרז(. 
• טעם אחר: לפי שהמדורות הן זכר למשואות שהיו מעלים להודיע על 
קידוש החודש, והרומאים הכובשים אסרו לעשות זאת, לכן המדורות הן 
סמל של מרד, ולכן ביום הילולא דרשב"י שהיה המרד הגדול נגד הרומאים, 
תלמידו של ר"ע, שהיה נושא כליו של בר כוכבא )שנלחם ברומאים(, מדליקים 
מדורות על קברו ובמקומות שונים, לרמז על חרותינו ופדות נפשנו מכל 

שלטון זר )זיו המנהגים עמוד קה(. 
• טעם אחר: לפי שיום פטירתו של רשב"י היה יום ארוך יותר, שבאותו יום 
גילה סודות, ולא היתה רשות לשמש לשקוע עד שסיים לגלות הסודות, ועוד 
שבשעת פטירתו הקיף עמודא דנהורא ]עמוד של אור[ את מיטתו )בני יששכר 

ח' אייר מאמר ג ו(. 

הדין... מן  לפטרן  ישראל  לכלל  שהבטיח  מי  היה  לא  הצדיקים,   "מכל 
שהוא  הסנגוריא  ע"י  ישראל,  כלל  בעד  טוב  ממליץ  גם  הוא  פטירתו  וביום 

מלמד עליהם, לכן עושים סעודה ושמחה באותו יום"

קו השיעורים של דרשו
077-2222-666 או 4992*
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באילו מקרים נדרש להקדים תפילת מנחה לתפילת מוסף?
מסכת זבחים דף דף יב.

מוסף או מנחה
מבואר בגמרא )דף יב.(, שאדם שהתעכב ולא התפלל מוסף עד שהגיע זמן 

תפילת מנחה, יקדים ויתפלל מנחה ואח"כ מוסף.

חילוקי דינים בזה
דנו הפוסקים בכמה חילוקים בין יחיד לציבור, ובין אם מוכרח להתפלל 
עכשיו את שתי התפילות, שאז יקדים את המנחה, אבל אם דעתו להתפלל 

יוכל להקדים  יותר,  מנחה בשעה מאוחרת 
מוסף, והאם מדובר דווקא כשאין זמן להתפלל 
את שתיהן, או אדרבה מדובר דווקא כשיש 
זמן לשתיהן, ונבאר את הדין במקורו וטעמו 

ומתוך כך יתבארו ההלכות בעזהשי"ת.
הטעם שצריך להקדים את תפילת מנחה, 
מבואר בגמרא ברכות )דף כח.( כיון שהיא 
תדירה וקודמת למוסף שאינו תדיר, ורש"י פי' 
שם שאחר שאיחר את מוסף ונקרא 'פושע', 
יקדים את המנחה להתפלל תחילת זמנה, 

שלא יקרא 'פושע' גם עליה.

האם דווקא כשאין זמן לשתיהן
השטמ"ק בסוגייתנו כתב, שיש מפרשים 
שמדובר דווקא כשאין זמן להתפלל את שתיהן, 
לכן יעדיף את מנחה, אבל אם יש זמן יתפלל 
כסדר מוסף ואח"כ מנחה, ודחה שיטה זו, כיון 
שבסוגייתנו הגמרא מדמה דין מנחה ומוסף 
לדין תמיד ופסח, שאף להצד שקרבן פסח 
כשר בבוקר, כאשר הגיע זמן תמיד של בין 
הערביים, יקדים את התמיד ואח"כ מוסף, 
ומבואר שגם כשיש זמן לשתיהן, יש דין קדימה, 

וכן הוכיח מברכות כח. ששם נחלקו רבנן ורבי יהודה בדין מוסף ומנחה, 
ובודאי מדובר בשעה שביעית, כי לשיטת רבי יהודה א"א להתפלל מוסף 
לאחר שעה שביעית, וכן הביא מהירושלמי, שכתוב שבתחילה סברו לומר 
שדווקא כשאין זמן להתפלל שתיהן - יקדים מנחה, ואמר רבי נתן בר טובי 
בשם רבי יוחנן, שגם שיש שהות להתפלל, אח"כ הביא שהירושלמי מחלק 
בין מנחה קטנה שזה מתשע שעות ומחצה, למנחה גדולה משש שעות ומחצה, 
וכל זה כתב ג"כ הרא"ש בברכות, ודחה הרא"ש את החילוק בין מנחה קטנה 
למנחה גדולה, מהסוגיא בברכות שמוכח שמדובר בשעה שביעית, כיון שלרבי 
יהודה א"א להתפלל מוסף לאחר שעה שביעית, הרי שאף קודם שהגיע זמן 

מנחה קטנה, יקדים מנחה למוסף.

המנהג ביום כיפור
עוד כתב השטמ"ק, שצריך ליזהר ביום כיפור להתפלל מוסף לפני חצות, 
שאם יתעכבו אחר חצות יצטרכו להקדים מנחה למוסף, וכתב שפעם לא 
נהגו כן, והביא שהרב אליאב כהן אמר, שדווקא כשמוכרח להתפלל את שתי 
התפילות מיד, כגון שרוצה לעשות סעודה ואינו יכול לאכול לפני מנחה, בזה 

צריך לקדים מנחה למוסף, כיון ששתיהן עומדות לפניו תדיר קודם, אך ביום 
כיפור שהוא יום אסור באכילה ושתיה, אינו זקוק להתפלל מנחה עכשיו 
ויכול לאחרה יותר, ובזה אין קפידא אם מקדים את מוסף, כמו שרשאי לעשות 
דברים של רשות לפני מנחה, כך יכול לתפלל מוסף, ואת מנחה יתפלל מאוחר 

יותר, ושתי דעות אלו הובאו גם בתוס' ורא"ש בברכות )דף כח.(

היוצא להלכה
עתה נבאר דברי הפוסקים:

השולחן ערוך )סי' רפ"ו סעיף ד'( כתב, שאם היו לפניו שתי תפילות מוסף 
ומנחה, יקדים מנחה למוסף, ואם הקדים מוסף 
יצא בדיעבד, ויש אומרים שדווקא אם צריך 
להתפלל את שתיהן עכשיו, כגון שרוצה לאכול 
ואסור לו לאכול עד שיתפלל מנחה. אבל אם 
אינו צריך עתה להתפלל מנחה, יכול להקדים 

של מוסף, ואלו שתי הדעות שנתבארו לעיל.
עוד כתב השולחן ערוך, שיש מי שהורה 
שדווקא ביחיד מקדים מנחה למוסף, אבל 
בצבור לא מקדימים מנחה למוסף, שלא יטעו 

בשאר ימים להקדים מנחה קודם זמנה.
וביאר הגר"א שבא ליישב מנהג העולם ביום 
ולא  כפור, שמתפללים מוסף לאחר חצות, 

מקדימים את מנחה.
ובס"י תר"כ כתב השו"ע ,שטוב לקצר בפיוטים 
ובסליחות בשחרית, כדי למהר שיתפלל מוסף 
קודם שבע שעות, וביאר המשנ"ב, שזה כדי 
שלא יצטרכו להקדים מנחה למוסף. וכתב 
שאם קרה שנתאחר זמן מוסף אחר חצות, בכל 
זאת יתפללו מוסף ואח"כ מנחה, אם לא שהגיע 
זמן מנחה קטנה, שאז יקדימו את מנחה למוסף.
ובסימן ק"ח )ס"ק ט"ז( כתב המשנ"ב, שמי 
ששכח ולא התפלל שחרית ומוסף והגיע זמן 
מנחה, יתפלל קודם מנחה ואח"כ מוסף ואח"כ שחרית לתשלומין, ואם הקדים 
מוסף יצא, מבואר שפסק כדעה ראשונה של השולחן ערוך, שגם כשאינו 
עושה סעודה יקדים מנחה, ומש"כ בהלכות יום כפור, שאם נתאחרו יקדימו 

מוסף, יתכן שכוונתו לציבור, מכח דעה אחרונה שבשו"ע.

כשאין זמן לשתי תפלות
כתב המג"א דבר חדוש, שאם הגיע סמוך לערב ואין זמן לשתי תפלות, 
יתפלל מוסף, כי מנחה יוכל להתפלל תשלומין במעריב, אבל מוסף אין לו 

תשלומין כמבואר בסימן ק"ח ס"ו.
ותמהו האחרונים, שהרי בירושלמי מבואר שבתחילה סברו שמדובר דווקא 
כשאין שהות, ויקדים מנחה, וכמו שהובא בדברי הרא"ש לעיל, ואף למסקנא 

מדובר בכל אופן, הרי שאין דוחים את מנחה על דעת להשלימה.
והגרעק"א דחק ליישב, שהירושלמי דבר באופן שלא יוכל להשלים בלילה, 

כגון שהיה מזיד במה שהתעכב מלהתפלל לכן יקדים את מנחה.
ויעו"י  עוד בספר 'לקוטי אורה' להגאון רבי יחיאל פלק שליט"א על זבחים 

)דף י"ב(, שמאיר את העינים בדברים נפלאים בשם הגרי"ש כהנמן זצ"ל.

אחר  יתעכבו  שאם  חצות,  לפני  מוסף  להתפלל  כיפור  ביום  ליזהר  צריך 
חצות יצטרכו להקדים מנחה למוסף

 הרה"ג מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א
מורה הוראה נאות שמחה – מודיעין עילית

הלכתית  זווית 
ב'דף היומי'
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 

 האם מותר להסתכל בתמונה בשבת ללא קריאת הכיתוב? 
 האם נייר נחשב בזמננו למוקצה 'מחמת חסרון כיס'?

האם מותר לטלטל כוסות בשבת ללא כל צורך?
מהלכות 'שטרי הדיוטות'

אסור לקרוא בשבת כיתוב שתחת ציור או תמונה, המתאר את תוכנם. אולם, כיתוב שאינו מחדש דבר, כגון שמו של רב מפורסם הכתוב • 
מתחת לתמונתו – יש אומרים שמותר לקוראו.

הסתכלות בציור ובתמונה ללא קריאת הכיתוב – כתבו האחרונים שהיא מותרת בשבת. ויש מגדולי האחרונים שנהגו להחמיר, שלא • 
להסתכל בציור ובתמונה שיש תחתיהם כיתוב.

יש אומרים שלכל •   – ובידיעות מסחריות  והעיתונים שבזמננו, המשופעים בפרסומות  רוב הפוסקים אסור לקרוא עיתון בשבת.  לדעת 
הדעות נחשבים כמוקצה ואסור לטלטלם.

מהלכות 'אמירה לגוי' בשבת
גוי שעשה מלאכה )דאורייתא( עבור ישראל בשבת, אסור לכל ישראל ליהנות מהמלאכה עד שיחלוף במוצאי שבת זמן המספיק לעשיית • 

מלאכה זו.
אסור לישראל לומר לגוי לעשות מלאכה בחפציו של ישראל בשבת, אף כאשר אומר לו במפורש שיעשה זאת לצורך עצמו, ואין הישראל • 

נהנה כלל מעשיית המלאכה.
אמירה לגוי בשבת אסורה אף בדרך רמז, הן רמז הבא בצורה של ציווי, והן רמז הבא בצורה של סיפור. וקריאה לגוי לעשות מלאכה, למרות • 

שאינו אומר לו שנדרשת עשיית מלאכה – נחשבת כרמז.

איסור 'מוקצה'
איסור 'מוקצה' הוא גזירת חכמינו ז"ל, והראשונים כתבו טעמים שונים לאיסור זה: אם כדי שהשבת לא תהיה כימות החול, ואם כדי למנוע • 

מכשול במלאכת 'הוצאה'.
מותר לטלטל 'מוקצה' בטלטול 'מן הצד', דהיינו באמצעות חפץ המותר בטלטול; ובתנאי שהטלטול נעשה לצורך דבר המותר, אבל אם • 

הטלטול נעשה לצורך המוקצה עצמו – אסור.

מוקצה 'מחמת חסרון כיס'
חפץ שבעליו נזהר ומקפיד שלא להשתמש בו לשום שימוש שהוא מלבד שימושו הייעודי, ומשום כך אינו מזיזו ממקומו אלא לצורך • 

שימושו הייעודי – הריהו 'מוקצה מחמת חסרון כיס'.
דף נייר רגיל בזמננו – יש אומרים שנחשב למוקצה 'מחמת חסרון כיס', מפני שאדם בר דעת אינו מאבד נייר שיוכל לכתוב עליו, וכן מקפיד • 

שלא להשתמש בו לדברים אחרים; ויש חולקים.

טלטול כלי 'שמלאכתו לאיסור'
'כלי שמלאכתו לאיסור', דהיינו שמיועד בעיקר לשימוש האסור בשבת – מותר לטלטלו בשבת רק לצורך שימוש בגופו לדבר המותר • 

בשבת, או לצורך שימוש במקום שבו מונח הכלי. 
מי שנטל לידו 'כלי שמלאכתו לאיסור' לצורך שימוש בגופו או במקומו )ראה לעיל( – רשאי להמשיך ולטלטל את החפץ עד למקומו • 

המיועד, וכיוצא בזה.

טלטול כלי 'שמלאכתו להיתר'
ינזק; אך אסור •  יגנב או  'כלי שמלאכתו להיתר', מותר לטלטלו בשבת לצורך שימוש כלשהו בגוף הכלי או במקומו, או במטרה שלא 

לטלטלו שלא לצורך כלל.
מאכלים ומשקאות מותרים בטלטול בשבת אף שלא לצורך כלל. וכלי אכילה – נחלקו הפוסקים אם דינם כמאכלים. ונחלקו פוסקי זמננו • 

אם בגדים ותכשיטים נחשבים כמאכלים, או ככלי אכילה.
נחלקו הפוסקים אם תפילין נחשבות כ'כלי שמלאכתו לאיסור'. ובשעת הדחק ניתן להקל, ולכן אם נפלו תפילין על הקרקע, יש להרימן. • 

ויש שהורה להחליט שהוא חפץ לשבת במקום שבו הן מונחות.


